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 דבר ״ו״ר המכון
 וצדי ניב

 המכון לחקר מדיניות קרקעית ושימושי קרקע של קרן קימת לישראל ח וגג בימים אלה עשור לפעולתו
 במתכונתו הנוכחית. לפני עשר שנים החלטנו להסב את שמו של המכון מ״המכון לחקר שימושי
 קרקע" ל״מכון לחקר מדיניות קרקעית". חילופו של השם לא היה סתמי. הוא גם לא היה מקרי. בשנת
 2000 הוחל בחקר המדיניות הקרקעית הלאומית בישראל כמו גם במחקרים השוואתיים לנעשה
 בתחומים כלכליים רגישים אלה במדינות אחרות. בראש המחקר האקדמי של המכון הועמד צוות
 חוקרים אקדמיים מהשורה הראשונה, כולם אנשי אקדמיה בכירים אשר התנדבו לתרום מזמנם
 ובעיקר מהידע הרב שהצטבר אצלם לעבודת המכון-ולמחקרים המתבצעים בו. הדבר שינה את
 המערכת מקצה לקצה. עתה עסקנו במדיניות הקרקעית ובהשלכותיה על כלכלת ישראל. עסקנו

 בהחלטותיה המסובכות של מועצת מקרקעי ישראל כמו גם בפעילותה של המועצה
 בתחומי ההחלטות הקשורות למדיניות מינהל מקרקעי ישראל, הקמנו צוות חשיבה
 מיוחד שעסק בצורך להנהגתה של רפורמה קרקעית, דבר שהשפיע לא מעט על
 דיוניה של ועדת הכלכלה של הכנסת בחיקוק התיקון לחוק מינהל מקרקעי ישראל.
 במסגרת המכון הוקם הפורום הישראלי למדיניות קרקעית לאומית שנפגש מאז
 כמה פעמים בשנה לליבונן של סוגיות מרכזיות בתחומים הקרקעיים השונים. הנהגנו
 את ״כנס ירושלים למדיניות קרקעית לאומית״ המתכנס אחת לשנה בבנייני האומה
 בירושלים לחון בן יום שלם בבעיות הרלוונטיות לאותה השנה, ומשתתפים בו האישים

 המרכזיים שעיסוקם בתחום כלכלי רגיש זה: אישי ציבור, שרים, חברי כנסת, אישי אקדמיה בכירים,
 מנהלי חברות, אנשי מקצוע, שמאי מקרקעין ועוד. אלה מתכנסים ליום חונים ארוך שמסקנותיו
 והמלצותיו מועברות לקובעי המחנות - ממשלת ישראל, הכנסת, מועצת מקרקעי ישראל ועוד.
 הקמנו חוג מיוחד לסיורים מקצועיים ברחבי הארץ על מנת ללמוד וללמד את הבעיה הקרקעית על
 כל גווניה. בסיורים אלה נוטלים חלק משתתפים רבים המעבירים את המסר המקצועי שלנו לאחר
 מכן לכל רחבי עיסוקיהם. אנו עוסקים מדי יום בבירור שאלות המפתח שבתחום זה, ולפנינו עוד
 דרך ארוכה ומייגעת. כך גם שונו ללא הכר פניו של כתב העת שלנו"קרקע" שהפך במהלך העשור
 האחרון לביטאון המרכזי בישראל העוסק בתחומי המדיניות הקרקעית וליבון סוגיותיה. מתברר
 מעל לכל ספק כי המחניות הקרקעית מהווה נתח דומיננטי במחניות הכלכלית הלאומית - במקרו
 ובמיקרו - ולמעשה כל בית אב בישראל נתקל בבעיה קרקעית בעת זו או אחרת. כך מתחייבים אנו
 לקוראי"קרקע" ולחברי וחברות הפורום הישראלי למחניות קרקעית כי מפעלנו יימשך, ולא ננוח
 ולא נשקוט עד שהנושא החשוב הזה יבוא על פתרונו הלאומי בדרך האופטימלית, דבר שהיום עדיין

 קשה לראותו בקצה המנהרה.
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 משבר המים בישראל
 רשמים אישיים של חבר 1עדת החקירה

 בעקבוה משברי המים שפוקדים אה המדינה הוקמה ב־2008 ועדת חקירה

 ממלכהית לבדיקה הנושא. פרופ׳ יורם אבנימלך. אחד משלושה חברי הו!עדה, מסכם

 אה הסוגיות המרכזיוח הנוגשה להחום משק המים בישראל מנקודה הראייה שלו.

 יורם אבנימלך*

 ועדת החקירה הממלכתית לבדיקת משבר המים מונתה על ידי כבוד השופטת דורית ביניש,
 נשיאת בית המשפט העליון, ב־14 באוגוסט 2008, וזאת ביוזמת ועדת הכנסת לביקורת המדינה
 שדנה בדו״ח מבקר המדינה על מצב המים בישראל. תפקידי הוועדה היו לבדוק את הסיבות
 למשברי המים הפוגעים לעתים בישראל ולהציע דרכי פעולה כדי למנוע משברים כאלה בעתיד.
 הסקירה הנוכחית מהווה סיכום מהזווית האישית של חבר הוועדה, כשהדברים מובאים
 על דעתו, אחריותו ומתוך נקודת הראייה שלו. סיכום של כלל חברי הוועדה מופיע בדו״ח

 * פרופ', מלמד בטכניון הנדסה וחקלאות; מדען ראשי במשרד לאיכות הסביבה; חבר בוועדת המים
 הממלכתית.



ל א ר ש י ם ב ר המי ב ש  מ

 הוועדה כפי שהוגש לכנסת, לבית המשפט העליון ולממשלה, במרס 2010. בסקירה הנוכחית
 לא יהיה תיאור מסודר של מערכת המים בישראל ונתונים לגבי התרחשויות שונות הקשורות

 מתקבל הד1שם כי לממסד הרבה יותד קל
 לטפל בהדתבת היקפם של מפעלי התפלה

 מאשר לנקוט פעולות במו ייעול הגינון
 העירוני, הקטנת דליפות ביוב או פתרון

 לגע״ת נ«צ1ל ה7!ול\1ים. ״תכן מאח־ שהרצון
 להתתמק מעבודה פרטנית מהווה גודם

 משמעותי בכניסה למשברי המים ובקושי
 לצאת מהם

 למערכת. כל אלו מובאים בצורה סדורה בדו״ח
 הוועדה. בסקירה זו אתייחס רק לחלק מהנושאים
 המרכזיים בתחום משק המים בישראל. אין
 אפשרות לעסוק במספר עמודים מצומצם בכלל

 הנושאים.
 אמנם הדברים מוגשים מהזווית האישית של כותב
 רשימה זו, אך ללא ספק מסתמכת הרשימה גם על
 מה שלמדתי מעבודה משותפת עם חברי הוועדה
 האחרים, יושב ראש הוועדה השופט בדימוס דן

 ביין ופרופ׳ יואב כסלו מהפקולטה לחקלאות ברחובות.
 מאחר שהדברים מובאים מנקודת הראייה שלי, ברור לי כי יש מקום לאי־הסכמה, לחילוקי
 דעות ולדיון בנושא זה או אחר שיועלה כאן. דיון כזה חשוב לקידומה ולקיומה של מערכת מים

 תקינה בישראל.

 המוביל הארצי. הפיתוח החקלאי ויישוב הנגב הוקדמו להקמת המוביל הארצי תוך החלטה לשאוב שאיבת יתר מהקידוחים
 הקיימים(באקוות החוף בעיקר) ולהחזיר את האוגר לקדמותו עם הפעלת המוביל הארצי. צילום: ארכיון קק״ל



 יורם אבנימלך

 כמה מים יש לנו ובכמה מים ניתן להשתמש!
 מתחילתה של הציונות ועם הקמתה של מדינת ישראל לא הסכמנו להכפיף את תוכניות הפיתוח
 של המדינה שבדרך ושל המדינה הצעירה למגבלות הטבע. מנהיגי הציונות לא שעו לקביעות
 של מומחים מבחוץ, שטענו כי אין אפשרות לקלוט עוד תושבים בגלל מגבלות קרקע ומים. עם
 הקמת המדינה הוכנו תוכניות פיתוח לחקלאות ולגידול אוכלוסייה לאור תחזיות אופטימיות

 מאוד באשר לכמויות המים שניתן להפיק, ולא בהתאם למגבלות של כמות מים ריאלית.
 הפיתוח החקלאי ויישוב הנגב הוקדמו להקמת המוביל הארצי תוך החלטה לשאוב שאיבת
 יתר מהקידוחים הקיימים (באקוות החוף בעיקר) ולהחזיר את האוגר לקדמותו עם הפעלת

 המוביל הארצי.
 ההחלטה שהתקבלה בזמנו הייתה למתוח
 את החבל מבחינת ניצול משאבי המים ככל
 שניתן(ואף יותר מכך). זה היה הבסיס המודע
 (וגם הלא מודע) של תוכניות הפיתוח בארץ,
 שלווה בקבלת החלטות נועזת ואמיצה, ברמת
 תכנון וביצוע מעולה ובכושר להשקיע מאמצים
 לאומיים ואישיים כדי להשיג את היעד. הקמת
 המוביל הארצי על כל חלקיו, במצב של מדינה המתמודדת עם בעיות קיום כלכלי ועם
 בעיות מחסור, הייתה מפעל אדיר שספק אם היינו יכולים לממשו כיום. הוקמה מערכת
 מקצועית לתכנון משק המים, בעיקר במסגרת תה״ל, מערכת שהייתה מופת לעולם. למרות
 כל המגבלות עבר פרק זמן קצר מתכנון המפעל ועד השלמתו, כשהכול נעשה תחת הובלה

 וגיבוי של הממשלה במטרה לפתח את משק המים.
 הרוח של הליכה על הסף, תוך ניצול של כל פוטנציאל המים, נמשכה עד לאחרונה, אולם
 בעשורים האחרונים בוצעה מדיניות זו ללא הגיבוי המתאים של שיקול דעת, קבלת החלטות
 נאותה, תכנון ומערכת ביצוע יעילה, ותוך הזנחה של שימור מערכת מקצועית וביצועית כנדרש

 (רוח"יהיה בסדר״ שלטה).
 במשך שנים התקבלו החלטות לתגבר את מערכת המים על ידי התפלה(וכפי שיידון בהמשך,
 על ידי שימוש בגורמים אחרים להעלאת ניצולת המים המצויים ברשותנו), וזאת כדי להתגבר
 על בצורת כזו או אחרת. לאחר כל חחלטה כזאת ירדו גשמים, והיא נסחפה עם השיטפונות

 לים השכחה וההזנחה.
 מאפיין חשוב מאוד של מאזני המים באזורנו הוא השונות הרבה במשקעים. שנות בצורת,
 ואף סדרות של שנות בצורת, הנן חלק מהמערכת הטבעית אצלנו, עוד מימי האבות והנדודים
 למצרים, ואין בכך הפתעה. יותר מכך, עד כמה שאפשר לחזות את העתיד, צפויות לנו יותר

 שנים שחונות כחלק משינויי האקלים הגלובליים.

 ניתן היה לצפות כ• לפחות השלטון המקומי
 יתכנן גינון הצורך פחות מים. כולנו מכירים

 את הדשאים המפרידים בין נתיבי התחבורה
 בעדים, שבהם מעיכת ההשקיה משקה את

 הכביש אולי יותר מאשי את הדשא
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 משבר המים בישראל

 התפלה, חיסכון וייעול בצריכת מים
 יש הטוענים כי בעצם אין לישראל בעיית מים. האוקיינוס גדול, וכל זמן שיש מים באוקיינוס
 נוכל להתפיל מים שיספיקו כדי צרכינו. קיימת טענה כי אין להגביל את צריכת המים, וכל
 הרוצה במים שישלם את עלות ההתפלה ויקבל כפי שיחפץ. הטוענים זאת מציינים כי צריכת
 החשמל להתפלת מים אינה רכיב מכריע במאזן החשמל במדינה, וכי מיזוג אוויר או נסיעה

 במכונית צורכים הרבה יותר אנרגיה וגרמים ליותר פליטות מזיקות.
 לעומת טענה זו יש מקום להכרה כי בתנאי החיים במזרח התיכון, באזור המצוי על סף
 המדבר, יש להגיע לתרבות ולטכנולוגיה המתאימות לצמצום ולייעול צריכת המים. אמנם ניתן
 להתפיל, אך עלות ההתפלה, פליטת גזי חממה ונזקים סביבתיים אחרים, וצריכת אנרגיה

 שחלקה מגדיל את תלותנו באספקה מבחוץ - כל
 אלה מהווים סיבות להגבלת הצריכה. השאלה במשך שנים התקבלו החלטות לתגבר את
ם מערכת המים ו1ל ידי התפלה כדי להתגבר י ת מ ן מ כ ש ב ן מ י ה ש ל ן ה ע מ א כ ן ל א י  החשובה ה
ה על ב צורת כזו או אחרת. לאחר כל החלטה כ י ר צ ק ב ״ ה ת ן ל ע ן ת ז ן ה א ה מ א מ ל ת א ל ב ג ן א מ  ל

 כזאת ירדו גשמים, והיא נסחפה עם
 מוגזמת.

 השיטפונות לים השכחה וההזנתה
 הוכחנו כי האדם הסביר מסוגל לחסוך כ־20%
 מצריכת המים בתגובה להכרת המצב ולהסברה,

 וזאת בלי לפגוע בצורה משמעותית ברמת החיים שלו. עשינו זאת כחברה בשנה החולפת
 (2009), והסבל לא היה גדול מאוד. עמדנו בזה ועמדנו יפה. החיסכון של 20% בצריכת המים
 העירונית, צרכן המים הגדול במדינה, שווה ערך לכ־150 מיליון מ״ק לשנה או להספק של
 מתקן התפלה גדול. כן הוכח כי ניתן לתכנן ולתפעל גינות תוך הקטנה של כמחצית כמות
 המים הנצרכת להשקיית גינות - כ־200 מיליון מ״ק לשנה! ניתן וצריך לחשב מה העלות(או
 הנזק הנגרם לפרט) בהקטנה סבירה של הצריכה, לעומת הנזק בהגדלת צריכת האנרגיה

 והנזקים הסביבתיים הנלווים להתפלת המים, גם אם יש צרכני אנרגיה אחרים.
 ההשקפה שלפיה, מאחר שניתן להתפיל ככל שיש מים בים התיכון הרי שאין צורך שנגביל את
 השימוש במים - אינה פשוטה ליישום. ככל שנצרוך יותר מים נעבור לשימוש במים יקרים
 יותר(מים מותפלים במקום מי התהום ועוד), ומחיר המים יעלה, מחיר שאותו צריך יהיה
 הצרכן לשלם. במקרה זה צריכת מים מוגברת של בעלי יכולת מעלח את מחיר המים שאותו
 יצטרכו לכסות חסרי יכולת, נושא רגיש מבחינה חברתית ופוליטית(ראו המאבק על מחירי

 המים בכנסת בשנה שעברה).
 נוסף על כך קיימת בעיה פוליטית הקשורה במאזני המים באזור שבו אנו חיים. אנו מצויים
 באזור שבו קיימות מגבלות חמורות באספקת המים. שכנתנו ממלכת ירדן מצויה במחסור
 במים חמור יותר מזה הקיים אצלנו. רוב המדינות סביבנו סובלות, ויסבלו יותר בעתיד,
 ממחסור במים וממצב כלכלי שיקשה עליהן לבסס אספקת מים על ידי התפלת מי ים. מציאות
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ך ל מ י נ ב  יורם א

 ממטרות בשירות החקלאים. בעבר הייתה החקלאות הצרכן העיקרי של מים ושל מים שפירים. כיום צורכת החקלאות
 כמחצית הצריכה העירונית. צילום: יעקב שקולניק. ארכיון קק״ל

 של מדינה שבה אין מגבלות על השימוש במים ליד מדינות צמאות למים עלולה להוות גורם
 נוסף לחילוקי דעות וללחצים לחלוקת המים הטבעיים בין המדינות הגובלות בנו.

 מקורות למים שפירים (כינרת וקידוחים), סך הכול
 פוטנציאל ממוצע של כ־1,400 מיליון מ״ק(מלמ״ק)
 לשנה; מים מליחים(מופקים כיוס כ־200 מלמ״ק);
 שיטפונות(כ־40 מלמ״ק) וקולחים מטופלים(כ־400
 מלמ״ק מנוצלים כיום). יש לזכור כי בשנות בצורת
 המילוי החוזר נמוך מהממוצע, לעתים נמוך במידה

 ניכרת.
 בעבר הייתה החקלאות הצרכן העיקרי של מים

 ניצול יעיל של המים העומדים לרע
 מקורות המים העומדים לרשותנו הנם

 בעקבות החיסכון במים והקטנת צריכתם
 על ידי התושבים ירד הפדיון כתוצאה

 ממכירת המים, ויידה רווחיות התאגידים
 למים. מבחינה עסקית, האינטיס של

 התאגיד נוגד את האינטיס של המדינה
 להקטין את צריכת המים
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 משבר המים בישראל

 ושל מים שפירים. כיום צורכת החקלאות כמחצית מהצריכה העירונית, עובדה שרבים אינם
 מתייחסים אליה.

 החלוקה של צריכת המים בהתאם לסוג המים ולסקטורים השונים מובאת בטבלה מסי 1.

 טבלה מס׳ 1: צריכת מים לפי סקטורים וסוגי מים, 2008
 המקור: אתר רשות המים

 חקלאות תעשייה צריכה עירונית גורמי חוץ סך הכול
 שפירים 491 89 755 100 1,435

 קולחים ושפד״ן 399 1 400
 מליחים 189 32 3 224
 שיטפונות 43 43

 סן הכול 1,122 121 759 100 2,102

1 8 

 ייעול השימוש וחיסכון המים בחקלאות
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—  תפוקת ענפי הצומוז—^ מים לחקלאות̂

 צריכת המים כפי שהיא מובאת בטבלה מאוזנת עם פוטנציאל אספקת המים בשנים גשומות.
 בשנים שחונות יש קושי לספק את הצריכה, אם כי הקמת מתקני ההתפלה תסייע להתגבר

 על פערים כאלה.
 יחד עם זאת, אנחנו מצויים במחסור במים, הן בגלל העובדח שיש שנים שחונות(ואולי יהיו

 יותר) והן כי האוכלוסייה גדלה ואיתה גדלה צריכת המים.
 החקלאות בישראל פעלה רבות לייעול צריכת המים. כדוגמה מובאת צריכת המים לחקלאות
 לעומת הייצור החקלאי בשנים 1988 עד 2006. ניתן לראות כי למרות הירידה בצריכת המים
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 יורם אבנימלך

 הממוצעת, עלה הייצור החקלאי בכ־70%. כלומר, החקלאי ב־2006 משתמש רק ב־60% מהמים
 שבהם השתמש ב־1988 ליצור יחידת תוצרת.

 מה לגבי ייעול השימוש וניצול המים בסקטור העירוני?
 אחת הדרישות ממערכת המים העירונית היא להחזיר מקסימום מים לשימוש החקלאות,

 כמובן לאחר טיחור וטיפול נאותים. חאם כך קורה!

 הערכות לפערי המאזן

 השקיית גינון 180 מלמ״ק

 סילוק קולחין לים ולסביבה 115מלמ״ק

 ביוב שאינו נאסף(בורות סופגים, ואדיות) 50 מלמ״ק

 פחת שפירים 60 מלמ״ק
 דליפת ביות 100-24 מלמ״ק

 שימוש בלתי חתר(קירור מים, תעשייה) 100-42 מלמ״ק

 סיכום 605-471 מלמ״ק

 מאזן מים לעיר ולתעשייה 2007

 כניסת מים(לא כולל שימוש ביתי במגזר הכפרי) 860 מלמ״ק

 הזרמת קולחים לחקלאות 317 מלמ״ק
 ביוב שאינו נאסף(בורות סופגים, ואדיות) 50 מלמ״ק

 (37% מכניסות)

 (שפד״ן, אחרים, מאגרים)

 (387, מזה 70 שפירים)
 פער בין אספקה להפקה 543 מלמ״ק

 איפה מתחבא הפעתזז
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 משבר המים ב<(vרxל

 מאזן המים לעיר מראה כי למרות מה שנאמר, אנו עדיין רחוקים מניצול אופטימלי של המים
 המגיעים לעיר ולתעשייה: רק כ־37% מהמים המגיעים לסקטור זה חוזרים לשימוש להשקיה

 חקלאית.
 אין תשובות ברורות ומדויקות לשאלה הנשאלת כאן. הנתונים לגבי האספקה לעיר ואספקת
 הקולחים לחקלאות, וכן ההפרש בין שני מספרים אלו, מדודים ומדויקים. חלקם הגדול של

 הערכים שיובאו להלן הנם הערכות שחשוב לאמתן.
 מתוך אומדן לשטח הגינון העירוני וצריכת המים לדונם מקובל לחשוב שצריכת המים לגינון
 העירוני היא 200-180 מלמ״ק לשנה. יש לציין כי הגינון בישראל אינו גינון התואם את האקלים
 ואת הצורך לחסוך במים. רוב צמחי הגינה הנם צמחים בעלי צריכת מים גבוהה(דשא, צמחי נוי
 טרופיים ועוד), כשקיים מגוון רב של צמחים ים תיכוניים ואחרים שצורכים הרבה פחות מים
 (דוגמאות בגינות בגן חאקולוגי בטכניון ובמקומות אחרים). ניתן היה לצפות כי לפחות השלטון
 המקומי יתכנן גינון הצורך פחות מים. כולנו מכירים את הדשאים המפרידים בין נתיבי התחבורה

 בערים, דשאים שבהם מערכת ההשקיה משקה את הכביש אולי יותר מאשר את הדשא.
 בהתאם לנתוני רשות המים, כ־100 מלמ״ק של קולחים מטופלים מוזרמים לנחלים ולים,
 בעיקר בגלל חוסר במערכות הובלה ואגירה של הקולחים, מערכות חיוניות לצורך השימוש
 בקולחים להשקיה. במקרים שבהם אין צרכנים חקלאים זמינים ניתן היה להתפיל את
 הקולחים ולהשתמש בקולחים מטוהרים לרמה גבוהה ובטוחה בריאותית להעשרת מי

 התהום, כפי שנעשה בארצות הברית ובאירופה.
 כ־50 מיליון מ״ק של שפכים לא מטופלים מוזרמים למי התהום ולוואדיות. חלקם ביישובים לא
 מבוססים, בעיקר בגליל המערבי, אבל חלק מהשפכים האלה מוזרמים למי התהום מיישובים
 מאוד מבוססים כמו כפר שמריהו, בית ינאי ואחרים. הזרמה זו מקטינה את כמות המים העומדת

 לרשות החקלאות, אך יותר מכך - גורמת לזיהום חמור של מי התהום, חנחלים והים.
 פחתים נוספים המסבירים את הפער בין האספקה לעיר לבין הניצול חח וזר נובעים מדליפה
 של מים שפירים, דליפה מצנרת הולכת־ביוב (דליפה הגורמת בין השאר לזיהום) ושימושים

 בלתי ניתנים למחזור בתעשייה ובקירור על ידי
 מים.

 מתברר כי קיימים במערכת פחתים, או ניצול לא
 יעיל, בשיעור של כ־500 מלמ״ק לשנה - שיעור שגם
 אם נוכל לחקטינו במחצית, משמעותו תוספת
 של כ־250 מלמ״ק לשנה. יש לציין שלפי הערכות
 אגף התקציבים ואחרים, עלות הפחתתם של
 ההפסדים האלה קטנה משמעותית מעלות ייצור

 מים נוספים על ידי התפלה.

 היה עלינו להכליל לפחות נזיפה, גם אם
 לא האשמה, בראש• המערכת או באתרים

 האחראים לפעולה לא תקינה כזו או אחרת.
 מאוד ״תכן כ• הבנת האחריות האישית,

 גם במקרים של מסורת לא תקינה, תביא
 לתיקון במינהל הציבור• בישראל ותחייב או

 תסייע לאחראים ליחידות השונות לפעול
 בצודה המיטבית



ך 7 מ י נ ב  יורם א

 האם האפשרות להתפיל מים הפכה להיות האפשרות היחידה להגדלת פוטנציאל
 המים שלנו?

 מתקבל הרושם כי לממסד הרבה יותר קל לטפל בהרחבת היקפם של מפעלי התפלה מאשר
 לנקוט פעולות כמו ייעול הגינון העירוני, הקטנת דליפות ביוב או פתרון לבעיית ניצול הקולחים.
 במקרה של הרחבת היקף ההתפלה צריך להוציא מכרז, חברות פרטיות נכנסות לתמונה,
 ולכאורה הכול זורם בלי צורך לעסוק בפרטים ולהיאבק לפעמים עם יישוב עקשני שאינו
 מחובר למערכת איסוף הביוב. ייתכן מאוד שהרצון להתחמק מעבודה פרטנית מהווה גורם

 משמעותי בכניסה למשברי המים ובקושי לצאת מהם.

 לקראת הפרטה של מערכת המים בישראל?
 מערכת המים בישראל התבססה בעבר על חוק המים שלפיו, המים הם רכוש האומה
 (בדומה למערכת הבעלות על הקרקע). ניהול מערכת המים הוטל על נציבות המים, אשר
 הייתה משרד ממשלתי לכל דבר, ולכנסת הייתה
ם יכולת השפעה על כל החלטה תקציבית בהקשר ־ * פ 1 ט * מ 0 ל ־ 3 3 י ל ״ י  כ־50 מיליון ע
ה ״ למחירי המים ולחלוקתם. עם הקמת המדינה מ י , ז ת ה , , ד א , , ל , ם , ה ת ־ ה מ ם ל ־ מ י ז ,  מ

 מקטינה את כמות המים העומדת לרשות
ם נקבע במודע כי מחיר המים למשתמש אינו זהה ״ ן , ז ן _ ^ ל כ ן ^ מ ת א ן א ל ק ן ן  ה

ם לעלות הפקתם, וכי אינטרס המדינה הוא לספק , ה ם 1 , ל ן ״ י ה ם 1 ה ת , ה ץ מ ך ״ ן מ ן  ן

 •י•••׳״•״••••״•• את המים בעלות שתאפשר פיתוח אזורי פריפריה
 ופיתוח חקלאות בכל רחבי הארץ. שיטת תמחור
 זו הפכה לכלי משחק בין האוצר, הלובי החקלאי ואינטרסים פוליטיים ומשקיים. משרד

 האוצר פעל במשך שנים לשינוי המערכת.
 מדיניות האוצר(אגף התקציבים) התבססה במשך שנים על ההנחה שמחיר המים צריך להיות
 שווה או מותנה בעלותם, אחרת משאב זה אינו מנוצל כראוי. מדיניות אגף התקציבים בנושא
 קידום התפלת מים הייתה מבוססת על ההנחה שכדי שנציבות המים ושאר הגופים האחראים
 למים ינצלו את החלופות הזולות יותר (השבת קולחים, ניצול מי נגר, חיסכון במים, מניעת
 דליפות וכוי), יש ליצור מצב של מחסור במים. ההנחה הייתה כי המערכת אינה מתאמצת
 לפעול כל זמן שיש חלופות קלות המאפשרות קבלת מים(על חשבון הממשלה, לפי השקפת

 אנשי האוצר).
 השקפה זו עמדה מאחורי חילוקי הדעות הרבים בין נציבות המים (או הלובי החקלאי) לבין

 האוצר.
 מצב זה השתנה לפני כשנתיים, לטוב ולרע, עם הקמת רשות המים ועם מימוש ההחלטה
 כי כל עלויות אספקת המים יכוסו על ידי תשלומי הצרכנים. רשות המים אמונה לשמור על
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ל א ר ש י ם ב ר המי ב ש  מ

 העיקרון הזה. בסמכותה של רשות המים לקבוע את תעריפי המים לצרכנים, היינו, לקבוע
 את חלוקת הנטל לכיסוי הוצאות אספקת המים בין מגזרי המשק השונים ורמות הצריכה
 השונות, כשהסך הכללי של התמורה למים קבוע וזהה לסך העלויות. דרגות החופש של
 הרשות מוגבלות אם כך לחלוקת הסך בין מגזרי הצריכה השונים. לרשות שיקול דעת
 מוגבל לגבי עלויות אספקת המים, שנקבעות על סמך ההסכמים שנחתמו בין אגף החשב
 באוצר לבין החברות המתפילות מים, הסדר תשלומים עם מקורות, חחזרי הון להשקעות
 בפיתוח משק המים וכדומה. צפוי כי מעורבותו של משרד האוצר, שהיה שומר הקופה
 בעבר, תפחת קרוב לוודאי, מאחר שלא מדובר בהוצאות מהקופה הציבורית, לפחות לא

 ישירות ממנה.
 מבחינת המערכת השומרת על ההוצאות הכרוכות במשק המים, הרי השינוי במדיניות הקטין
 את האינטרס של האוצר והממשלה להקפיד על הקטנת ההוצאות ועל ייעול חמערכת. אם
 בעבר היה זה האוצר שדחף להעדפת ייעול ושימוש בחלופות הזולות לאספקת המים על פני
 השקעות במערכות ההתפלה היקרות יותר, הרי שמערכת הוויסות הזאת עשויה להקטין את

 מעורבותה.

 מאגר הבשור. חברי ועדת החקירה למשק המים היו משוכנעים שמשבר המים הנוכחי, כמו גם אלו שלפניו, נגרמו על ידי
 ליקויים מתמשכים בניהול משק המים. צילום(אווירי): אלבטרוס. ארכיון קק״ל
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 שינוי נוסף שחל ברזמנית הוא הקמת התאגידים למים ולביוב. לפני כניסת שינוי זה היו
 הרשויות המוניציפליות, המקומיות והאזוריות, אחראיות על אספקת המים לאזרח כחלק
 ממערכת שירותים שאותם חייבות הרשויות לספק לאזרחים. במסגרת זו ההחלטות על
 מתן השירותים ועל רמת השירות לא היו בהכרח החלטות של רווח והפסד(עם כל הבעיות
 הכרוכות בהחלטות בעלות גוון פוליטי לגבי שירות זה, כולל האיסור להפסיק את אספקת

 המים למי שאינו משלם תמורתם).
 התאגידים למים שהוקמו מנוהלים, ואמורים להיות מנוהלים, בהתאם לשיקולים עסקיים של
 רווח והפסד ושל ייעול המערכת. שינוי זה, עם כל יתרונותיו, מביא למערכת שיקולים שעלולים

 להוביל את התאגידים להתנהגות הנוגדת את טובת הציבור.
 כך, לדוגמה, לתאגידים יש כיום בעיה. בעקבות החיסכון במים והקטנת צריכת המים על
 ידי התושבים, ירד הפדיון כתוצאה ממכירת המים, וירדה הרווחיות של התאגידים. מבחינה
 עסקית האינטרס של התאגיד נוגד את האינטרס של המדינה(ועדיין אנו מצויים במצב שבו
 התאגידים שייכים לגופים ציבוריים ולא הופרטו). המדינה מעוניינת להקטין את צריכת המים
 במגזרים השונים, ואילו התאגידים מעוניינים להגביר את הצריכה. ייתכנו מצבים שבהם
 האינטרס של התאגידים לא יהיה זהה לאינטרס של המדינה להגיע למחזור מים מרבי,
 להקטין דליפות מצנרת הולכת־הביוב (פעולות העולות לתאגידים כסף ללא תמורה נאותה

 לכאורה), לספק את המים באופן שווה לצרכנים הגדולים ולצרכנים בשוליים ועוד.
 אנו עומדים בפני מצב שבן הן במערכת ייצור ואספקת המים והן במערכות חלוקת המים
 הוקמו גופים שהשיקול העסקי לגבי פעילותם אמור לקבוע את התנהלותם, כשאין בהכרח
 זהות בין שיקולים אלו לבין שיקולים של האינטרס

 הציבורי והאינטרס הלאומי.
 גם במצב הנוכחי שבו שתי המערכות, מערכת ייצור
 המים ומערכת חלוקת המים, הן בעיקרן בשליטה
 ציבורית (אם כי חלק גדל והולך של מערכות
 ייצור המים, היינו מתקני ההתפלה, הנן מערכות
 פרטיות), יש ניגודי אינטרסים. ברור כי הסכנה
 לניגוד בין האינטרס הציבורי לבין אינטרסים
 עסקיים בניהול משאב המים הכל כך חיוני תגבר

 ככל שיותר מערכות יופרטו.
 על פניו, ניתן להפריט את מערכת תאגידי המים ואף להפריט חלקים נוספים של מערכת ייצור
 ואספקת המים(הפרטה של חברת מקורות כדוגמה). אולם בהפרטת מערכת המים טמונה
 סכנה, במיוחד בתנאים של מדינת ישראל, שבה מהווים המים משאב חיוני ונדיר. הניסיון

 בהפרטה של מערכות אספקת המים במדינות אחרות אינו מעודד.

 עם הקמת דשות המית צפוי ב• מעורבותו
 של משדד האוצר, שהיה שומר הקופה

 בעבד, תפחת קרוב לוודאי, מאחד שלא
 מדובר בהוצאות מהקופה הציבורית,

 לפחות לא •שידות ממנה. השינוי במדיניות
 הקטין את האינטרס של האוצר והממשלה

 להקפיד על הקטנת ההוצאות ועל ״עול
 המערכת
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 כל אלו מחייבים שיקול דעת, בקרה ממן אמיתי ומנגנון קבלת החלטות החורג מהשיקול
 הכלכלי הרגעי בהקשר לבעלות על מערכת המים כולה ו/או חלקיה.

 אחריות אישית!
 חברי ועדת החקירה למשק המים, ואני בתוכם, היו משוכנעים שמשבר המים הנוכחי, כמו גם
 אלו שלפניו, נגרמו על ידי ליקויים מתמשכים בניהול משק המים ולא בגלל מחדלים של אישים

 אלו או אחרים במערכת. לכן נמנענו מהסקת מסקנות אישיות.
 לוועדת חקירה שני אמצעים לפעול לתיקון המעוות במערכת: הדרך הראשונה, שעד כה נראה
 כי לא צלחה, היא הבאת ההמלצות בפני הרשויות כדי שידונו בהן ויתקנו ליקויים. מאוד

 אשמח אם בעתיד הלא רחוק אלמד כי טעיתי בהערכתי כי דרך זו כשלה.
 הדרך השנייה שבה יכולה ועדת חקירה לפעול היא הטלת אחריות אישית על אישים שונים,
 בין אם אלו העומדים בראש המערכת ובין אם אלו האחראים על פעולה מסוימת, גם אם

 ההתנהלות הלקויה היא חלק מנוהל שהיה מקובל זה שנים.
 כשהיה מדובר לאחרונה בנוהל של מינויים פוליטיים החליטה הפרקליטות לתבוע את השר
 לשעבר ח״כ צחי הנגבי לדין, למרות הטענה כי מינויים פוליטיים היו נהוגים גם בעבר. אני

 מניח כי גם בנושאי שוחד לא תעמוד לנאשמים הטענה כי כבר עשו זאת בעבר.
 במחשבה שנייה, ובחרטה על כך שמחשבה שנייה זו באה מאוחר מדי, הגעתי למסקנה כי
 שגינו וכי היה עלינו לחכליל לפחות נזיפה, גם אם לא האשמה, בראשי המערכת או באחרים
 האחראים לפעולה לא תקינה כזו או אחרת. מאוד ייתכן כי חבנת חאחריות האישית, גם
 במקרים של מסורת לא תקינה, תביא לתיקון במינהל הציבורי בישראל ותחייב או תסייע
 לאחראים ליחידות השונות לפעול בצורה המיטבית, לעתים למרות לחצים של שתדלנים

 ובעלי עניין שונים.
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 חלום הבקעה

 בקעה הירדן הוא אזור בעל שטחים אדירים המתאימים לחקלאות, עתודות קרקע

 נרחבוה לפיהוה עירוני ואתה קדושה לשלוש הדתות שיכולים לקיים תעשייה תיירות

 ענפה. כדי להבין אה הפוסנציאל מספיק להאיץ במה שקורה בבקעה המזרחית

 שבידי הירדנים. אז למה צדה הישראלי של הבקעה כמעס שומם?

 דני רובינשסיין

 בקעת חירדן שבשטח הגדח המערבית, המשתרעת מחוף ים חמלח בדרום ועד עמק בית שאן
 בצפון, היא ברובה שטח ריק מתושבים. זו העתודה הקרקעית היחידה העשויח לשרת בעתיד
 את הכלכלה והחברה של הישות המדינית הפלסטינית שכנראח תקום פעם בשטחי הגדה
 ועזה. עם זאת, פיתוח הבקעה איננו רק עניין פלסטיני. יש לו משמעות חשובה גם לגבי מדינת

 ישראל וממלכת ירדן.

 * עיתונאי

18 



ה ע ק ב  ח7ום ה

19 



ן י  דני רובינשטי

 זוהי המסקנה המרכזית של קבוצת הכלכלנים הישראלית־פלסטינית ^ שחיברה מחקר
 מעניין בנושא הבקעה שהוצג לאחרונה בירושלים. מחברי המחקר הם הישראלים יצחק
 גל ועדי אשכנזי והפלסטינים סאיב במייה ושווקי מחטוב, ארבעתם כלכלנים שעוסקים
 שנים רבות בכלכלה הפלסטינית ובקשריה עם ישראל ומעורים היטב במערכת היחסים
 שבין חצדדים. מחקרם התפרסם ביולי 2010, והוא מבוסס על שורה של עבודות קודמות
 בנושא. ייחודו בכך שהוא מהווה דוגמה יוצאת דופן לשיתוף פעולה של חוקרים ישראלים

 ופלסטינים.
 על הפוטנציאל הגלום בשטח בקעת הירדן אפשר לעמוד בנסיעה לאורכה של הבקעה. הנוף
 בה לא השתנה בהרבה מאז מלחמת ששת הימים ב־1967. לעומת תנופת בנייה רבת־ממדים
 שהייתה בשטח ההררי של יהודה ושומרון, של
, פלסטינים ושל ישראלים כאחד - נותרה הבקעה " , י ת י כ ל י מ מ ז ד ה מ י ע ד י , 1 ה " , * 7  ״

 ומודרני, שבצמוד לו פעל פעם הקזינו , , . כמעט שוממה. הכפרים הערביים באזורים נותרה נווה מדבי שמלבד מלון גדול
י __ ההרריים של חברון, של בית לחם, של רמאללה ושל 1 1 י י י  המפודסם - הפיתוח והבנייה בה ״ י 1
ד שכם, כמו גם אלה שבמורדות לעבר הקו הירוק, ו א ם מ ! מ צ מ ן צ  מ
 ^ אינם דומים כיום לכפרים המסורתיים הדלים
 שהיו במשך מאות שנים. הם גדלו מאוד. בגרעין
 הכפר הערבי ההררי המסורתי ומסביב לו נבנו רבי־קומות, עד שהכפרים האלה דומים כיום
 לשכונות עירוניות מודרניות. בסמוך להם נבנו גושי ההתנחלויות הישראליות, ונדמה שהגדה
 כולה עומדת להפוך למטרופולין אחת גדולה. עם זאת, קיים הבדל ניכר בין תהליכים שעברו
 על יישובים כפריים ערביים בישראל לבין כאלה שעברו על יישובים דומים בגדה המערבית.
 ההבדל הוא שהמעבר של צעירים ושל משפחות מיישובים אלה בגדה אל הערים הגדולות הפך

 לעניין שבשגרה, ואילו בתוך ישראל תופעה זו מוגבלת בהיקפה.

 תחייתו של ים המוות?
 לעומת צפיפות האוכלוסין ורמת הפיתוח שבהר, נראה שבבקעת הירדן עמד הזמן מלכת.
 יריחו נותרה נווה מדבר שמלבד מלון גדול ומודרני, שבצמוד לו פעל פעם הקזינו המפורסם
- חפיתוח והבנייה בה מצומצמים מאוד. מדרום לה, ממערב ומצפון נבנו שורה של יישובים
 ישראליים, מושבים וקיבוצים. בבקעה נבנו 32 יישובים ישראליים, ממצפה שלם וקיבוץ קלי״ח
 שלחוף ים המלח ועד למחולה שבגבול בית שאן. ראשי התיבות של השם קלי״ה - "קם לתחייה
 ים המוות" - נקבעו כבר לפני כ־80 שנה, כאשר הוקם בסמוך מפעל האשלג, אחד הפרויקטים
 המרשימים של היישוב היהודי בימי המדינה שבדרך. אולם ככל שמתבוננים באזור קשה לומר
 שהשם הזה מצדיק את עצמו. מה שקם לתחייח לחופו הצפוני של ים המלח ולכל אורכה של
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 משואה למרגלות הסרטבה. בבקעה נבנו 32 יישובים ישראליים, ממצפה שלם וקיבוץ קלי״ה שלחוף ים המלח ועד למחולה
 שבגבול בית שאן. צילום: נתי צמרת

 הבקעה - אלו דווקא האזורים חמזרחיים של הירדן, כלומר אלה שבתחום ממלכת ירדן. ואכן
 מזרח ים המלח ומזרח הבקעה שבשטח ירדן חם אזורי פיתוח מרשימים, המבליטים את

 הניגוד החריף שבין מזרח הבקעח למערבח.
 הירדנים בנו לחופו חצפוני־מזרחי של ים המלח, למרגלות הר נבו, שורה של בתי מלון מפוארים,
 בדומה לבנייה הישראלית בחלק חדרומי של ים המלח. חחלק הצפוני־מערבי של ים המלח,

 שלמעשה מהווה חלק מן הגדה המערבית, נותר ברובו שומם.
 מה שגרם לפיתוח הנמרץ של בקעת הירדן המזרחית הוא תעלת העיור, תעלת מים על שם המלך
 עבדאללה, המובילה מים מהירמוך בגבולה הצפוני של ירדן עם סוריה ועד לדרום הבקעה, בסמוך
 לים חמלח. התעלה הפכה את הבקעה הירדנית לגן פורח, למרכז החקלאות של ממלכת ירדן,
 שהוא אחד הגורמים החשובים שחביאו לפריחה הכלכלית של ירדן בשנים האחרונות. התוצרת
 החקלאית של ירדן משווקת כיום בחלקה הגדול למדינות הנפט של המפרץ הפרסי(במדינות
 ערב קוראים לו המפרץ הערבי), שהן הענק הכלכלי המתפתח של המזרח התיכון. שש מדינות
 המפרץ(סעודיה, איחוד האמירויות, כוויית, בחריין, קטר ועומאן) מהוות גוש כלכלי רב־עוצמה
 המשתווה היום בהיקפו הפיננסי לכלכלות הודו, אוסטרליה וקוריאה - ותמורת הנפט שהגוש

 הזה מוכר הוא קונה כמות אדירה של מוצרי תעשייה ומזון.
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 היצוא החקלאי מהבקעה במזרח הירדן, יחד עם מפעלי התיירות שלחוף ים המלח - הם
 הדוגמה למימוש מקצת הפוטנציאל הכלכלי שאפשר היה לממש, ולא מומש, בחלקים

 מהבקעה שנכבשו ב־1967 על ידי ישראל.
 מקרה מובהק המבהיר זאת הוא מה שהתרחש באתר הטבילה שבמורד הירדן ממזרח ליריחו.
 ביקור במקום חוא חוויה לא נעימה. אחרי תיאום עם שלטונות צה״ל ניתן לקבל היתר לעבור
 את גדר הביטחון לעבר האתר שהמסורת הנוצרית
ח קבעה שהוא המקום שבו הוטבל ישו על ידי יוחנן ט ש ב * ש " י 7 ח " י ז מ ח ו ל מ ם ה ' ח י ז  מ

 ירדן הם אזורי פיתום מרשימים, המבליטים , ,
 המטביל. פעם היה זה מקום שוקק חיים ובו אלפי

י  את הניגוד התדיף שבין מזדה הבקעה י י
 למערבה עולי רגל, ואילו היום זהו מתחם עלוב שמשרדו של
 חשר סילבן שלום תרם אמנם לאחרונה לפיתוחו,
 אבל אי־אפשר להשוותו למה שנעשה במתחם
 המקביל שבנו בשנים האחרונות הירדנים מעברו השני של הירדן, ואשר מושך המוני עולי רגל

 מדי שנה.
 הירדן לכל אורכו הפך למרבה הצער לתעלת ביוב עגומת מראה. מחקרים אחרונים הראו
 שי98% מהמים שזרמו בעבר בירדן נלקחו ממנו. רובם, כ־46%, נלקחו על ידי מדינת ישראל
 מדרום לכינרת, ומתוך השאר - 25% על ידי סוריה, בסכרים שעל הירמוך, ר23% על ידי ירדן,
 בשאיבה לתעלת העיור. מה שמגיע אפוא לאתר הטבילה הוא מי שלולית המדיפים ריח רע,
 שמעט התיירים המגיעים לשם נדהמים למראם. הירדנים שראו את ההזנחה באתר הטבילה
 שבצד הישראלי סייעו בבניית מלון נאח וכנסייח רוסית חדשה. מדענים ישראלים, פלסטינים
 וירדנים עובדים במשותף באתר ובסביבותיו כדי לפעול לטיהור המים שם בשיתוף פעולה

1 מדעי מרשים וחיובי. ד ד , ה ב ל , ב ט ו ה ת ל א  הצד היו׳״־אל. ש
 נשאי שטח צבאי סגור. כל השטח סביב הירדנים טיפחו באתר גנים ובנו דרכי גישה לעולי
 האתר מלא גדרות ברזל חלודות, גרוטאות הרגל הנוצרים הפוקדים את המקום. הצד הישראלי
 ומבנים נטושים והרוסים חלקית של שלאתר הטבילח נשאר שטח צבאי סגור מאז ששימש
^ לפני עשרות שנים שדה קרב בין צה״ל למחבלים ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ת ו ן ס נ כ ו ם י ר ז נ  מ
• פלסטינים. כל השטח סביב אתר הטבילה הישראלי י • • ״ ״ ״ ״ , , ״ ״ , , ״ ״ ״ ״ ^ ״ ^  ״
 מלא גדרות ברזל חלודות, גרוטאות ומבנים נטושים והרוסים חלקית של מנזרים וכנסיות. 15

 שנות השלום עם ירדן לא שינו במאומה את מראה ההריסות של מלחמות העבר.

 חקלאות במקום שממה
 נהר הירדן היבש מסמל את הבעיה המרכזית של כל תוכניות מימוש הפוטנציאל הקרקעי
 הגדול של בקעת הירדן. לכל תוכניות הפיתוח של הבקעה, ובראשן לחקלאות, צריך מים.
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 אמנם מעולם לא היה שימוש במי הירדן כדי
 להשקות את הבקעה, אלא נעשה שימוש בעיקר
 במי מעיינות וגם בקידוחים. הזרימה בירדן קטנה
 בשל הפעלת המוביל הארצי ולא בשל משיכת
 מים מדרום לכינרת. עם זאת קיים מחסור ניכר
 במים באזור, והדרך היחידה לפתח את האזור
 היא באמצעות הובלת מים מבחוץ. קבוצת ^
 מצאה שהדרך היחידה להביא מים לבקעה היא
 באמצעות הובלתם מאזורים אחרים. ההובלה
 תיעשה באמצעות צנרת מים ישראלית או ירדנית
 במסגרת תוספת כמויות מים גדולות לכל האזור,

 שמקורם במתקני התפלה בחוף הים התיכון.
 יצוא תוצרת חקלאית ומוצרי תעשייה על בסיס
 החקלאות עתידים להיות מרכיב חשוב בפיתוח
 הבקעה. לפלסטינים יש בהקשר זה יתרונות
 ברורים בייצור ובשיווק. יש להם גישה לטכנולוגיה
 החקלאית המפותחת בישראל ולשיטות ההשקיה
 החדישות, ונוסף על כך יש להם גישה נוחה

 ואפשרות יצירת קשר עם השווקים הערביים ״נהר״ הירדן. נהר הירדן היבש מסמל את הבעיה המרכזית של
ם כל תוכניות מימוש הפוטנציאל הקרקעי הגדול של בקעת הירדן. נ ש ן י ד ר ) ת ה ע ק ב לן כל ב י  שבמזרח. חמחקרים ג

 צילום: נתי צמרת

 כ־50 אלף דונם המתאימים לפיתוח חקלאי,
 שרובם ככולם שוממים כיום. ניתן לגדל בהם

 בעיקר ירקות, פרחים ותבלינים שיגיעו לייצור בהיקף של כמיליארד דולר בשנה. התוצרת
 החקלאית תשמש גם לתעשיית מזון שישווק לשווקים המקומיים ולחו״ל.

 מעט מהאפשרויות העתידיות בתחום חחקלאות אפשר לראות כבר כיום ביישובים
 הישראליים שנבנו בבקעה. רבים מ־32 היישובים האלה מתפרנסים מחקלאות. בנסיעה
 מיריחו צפונה אפשר לראות את החממות ואת מטעי התמרים הגדולים. חרף היותם
 יישובים קטנים יחסית, שבהם כ־7,500 תושבים - הם הפכו לגורם בחקלאות הישראלית,
 בעיקר בענפי התמרים והתבלינים. עם זאת, היצוא החקלאי מהבקעה נתקל לאחרונה
 בקשיים גדולים בגלל חרם שמטילות רשתות שיווק באירופה על תוצרת חקלאית

 מההתנחלויות.
 גם רובם של כ־42 אלף הפלסטינים שחיים בבקעה מתפרנסים מחקלאות. השטחים
 החקלאיים הפלסטיניים חם בעיקר סביב יריחו ועוגיה הסמוכה וכן באזור הגיפטליק היורד
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 פלאח פלסטיני חורש באדמות במרחב ההררי המערבי של הבקעה. רובם של כ־42 אלף הפלסטינים שחיי• בבקעה
 מתפרנסים מחקלאות. צילום: נתי צמרת

 משכם. הפלסטינים מגדלים בעיקר בננות וירקות וכן תמרים ומעט פרי הדר - מנדרינות
 ופומלות.

 הנהר המפורסם בעולם
 הפוטנציאל החקלאי של בקעת הירדן מהווה חלק חשוב, אך לאו דווקא מרמי, בחלום
 הבקעה. חשוב אולי יותר הוא השימוש שאפשר יהיה לעשות בעתודות הקרקע של הבקעה
 לפיתוח עירוני. הריבוי הטבעי הגבוח בחברה הערבית יוצר כבר היום בעיות צפיפות קשות
 ביישובים הפלסטיניים. האוכלוסייה הפלסטינית המונה כיום כ־4 מיליון נפש בגדח ובעזה,
 תמנה כ־6 מיליון בעוד עשר שנים. הכפרים, הערים והעיירות בגדה גדלו במהירות, ואין
 מספיק קרקעות לבנייה. ב־43 השנים שעברו מאז 1967 נבנה בגדה רק יישוב עירוני חדש
 אחד - היישוב העירוני אל־רוואבי(הגבעות) שבין רמאללה לשכם. בניין אל־רוואבי במימון
Aix אנשי עסקים מהגדה ומהמפרץ עדיין לא הושלם, והביקוש למגורים בו גדול. קבוצת 
 מצאה שהאזורים המתאימים לבנייה עירונית חדשה בגדה הם המורדות החשופים היורדים
 מהרי השומרון לבקעת הירדן, בקו מקביל לעיר הישראלית מעלה אדומים. הבנייה במורדות

24 



ה ע ק ב  חלום ה

 הללו לא תגזול מאדמות הבקעה חמתאימות לחקלאות. מזג האוויר בשיפולי ההרים נוח
 יחסית, יבש ופחות חם מאשר בבקעה. נוסף על קליטה של הריבוי הטבעי הפלסטיני, יוכלו
 הערים החדשות לשמש גם לקליטה של פליטים פלסטינים מחו״ל, ואולי מעזה, אם יוסכם

 אילו מקורות תעסוקה יהיו לתושבי הבקעה החדשים? מלבד העבודה בתעשיית המזון של
 התוצרת החקלאית ושיווקה, אפשר יהיה להקים בבקעה גם תעשייה כימית המבוססת על
 המינרלים של ים המלח. יזמים ישראלים בעלי ניסיון וידע בהקשר זה יוכלו לסייע לכלכלה

י ותבלינים שיגיעו לייצור בהיקף של ת ו י  העגום כיום, הוא כנראה הנהר המפורסם ב
 בעולם, בוודאי בעולם הנוצרי. קיימים לא מעט כמיליארד דולר בשנה

 אכסניית ״השומרוני הטוב" בדרך ליריחו, שבה מוזיאון פסיפסים מרהיב ביופיו, וצוק הקרנטל
 שמעל יריחו, שיזמים פלסטינים בנו אליו רכבל היוצא ממעיין אלישע ומשקיף על תל יריחו

 הנחשבת לעיר העתיקה בעולם.
 ישנם בבקעה גם שורה של אתרי קודש יהודיים: שרידי בתי הכנסת ביריחו(שבו הכתובת
 ״שלום על ישראל") ובנערן, וכמובן מתחם קומראן ומערות המגילות שבהם התגלו הממצאים

 החשובים ביותר בחקר המקרא וההיסטוריה של בית שני שנמצאו בארץ.
 גם למוסלמים יש אתרי קודש בבקעה ובראשם נבי מוסא, אתר עלייה לרגל פלסטיני מסורתי,

 שבו על פי המסורת המוסלמית קבור משה רבנו.
 נוסף על התיירות הדתית מתאים אזור בקעת הירדן גם לתיירות מרפא בים המלח ובמעיינות
 חמים הנמצאים בבקעה, לתיירות חורף מדברית ולתיירות ספורט ונופש, כמו טיפוס צוקים
 (קבוצות של מטיילים ומטפסים פועלות זה זמן במעלה ואדי קלט ובמצפה שלם). קיימת גם
 אפשרות לטיפוח תיירות אקולוגית שתסייע בשיקום נהר הירדן - פרויקט שבו קיים כבר

 שיתוף פעולה בין אגודות"ידידי כדור הארץ" בישראל, בירדן וברשות הפלסטינית.
 כל פיתוח של עתודות הקרקע בבקעה מצריך שיתוף פעולה ישראלי־פלסטיני־ירדני. בקעת
 הירדן היא נתיב מעבר חשוב בין הים התיכון לממלכת ירדן ולעולם הערבי. הבקעה היא צומת
 דרכים בין המערב למזרח. בעתיד יכולים להיבנות בה קווי תחבורה, כבישים ומסילות ברזל
- שיחברו את נמלי הים התיכון עם המזרח הערבי. הרשות הפלסטינית הכינה לפני זמן מה

 תוכנית לבניין שדה תעופה גדול בבקעה, שבהסדר שלום יוכל לשרת גם ישראלים וירדנים.
 מזג האוויר של הבקעה מתאים לפיתוח אנרגיות חלופיות של שמש ורוח, ויכולים לעבור בה

 על כך.

 המתקדים גילו כי בבקעה ישנם כ־50 אלף
 דונם המתאימים לפיתוח חקלאי.

 ניתן לגדל בהם בעיקר ירקות, פדתים

 הפלסטינית.
 אןלם המקור החשוב יותר לתעסוקה בבקעה
 יהיה תעשיית התיירות. נהר הירדן, למרות מראהו

 אתרי קודש נוצריים בבקעה, ובהם מנזרי המדבר
 (ואדי קלט, מר־סבא ומנזרי אתר הטבילה),
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' יי יי' ^ ג ^ ^ . ' "?111-11̂  ׳

 גדר הביטחון בבקעה. החסמים העיקריים לפיתוח הבקעה הם מדיניים־ביטחוניים. צילום: נתי צמרת

 גם קווי חשמל משותפים למדינות האזור. כבר כיום מחוברת העיר יריחו, בתיאום עם ישראל,
 לקווי החשמל של ממלכת ירדן. גילויי חגז בחופי ישראל ועזה יכולים לחביא בעתיד לבניין
 צינורות גז מהחופים לבקעה ולירדן. מפעלי התחבורה והלוגיסטיקה עשויים לספק אלפי

 מקומות עבודה.

 המכשול הביטחוני
 חלום הבקעה רחוק בינתיים מלהפוך למציאות. קיימים אמנם חסמים גיאוגרפיים שמונעים
 פיתוח משמעותי, אולם החסמים העיקריים הם מדיניים־ביטחוניים. יש בישראל הרואים
 בבקעה שטח שיש לצרפו רשמית למדינת ישראל כיוון שיש לו ערך ביטחוני־אסטרטגי בהיותו
 קו הגנה של ישראל מחחזית המזרחית. כבר לפני שנים הגה מי שהיה סגן ראש הממשלה יגאל
 אלון תוכנית הקרויה על שמו, שלפיה תספח ישראל את הבקעה ותבנה בה מסדרון לחיבור
 ממלכת ירדן עם אזורי ההר שבהם מרוכזת האוכלוסייה הפלסטינית. גם ראש הממשלה
 חנוכחי בנימין נתניהו התבטא פעמים אחדות בנושא והעלה דרישה שישראל תוסיף להחזיק
 ברצועה ביטחונית על הירדן כדי למנוע אפשרות של חחדרת נשק ומחבלים לתחומי הגדה.
 על רקע זה הייתה בקעת הירדן אזור ההתיישבות הראשון שעליו הסכימו ממשלות ישראל
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 בשנים הראשונות אחרי 1967. סייעה לכך העובדה שבקעת הירדן ריקה יחסית מתושבים
 פלסטינים. ההתיישבות הישראלית בבקעת הירדן לא משכה ישראלים רבים, והבקעה נותרה
 שוממה וריקה יחסית. רובה מוגדר בהסכמים עם הפלסטינים כשטח £ כלומר שטח הנמצא
 בשליטה ישראלית מלאה, צבאית ואזרחית. לפיכך קיימות הגבלות המונעות תנועה חופשית
 של פלסטינים למרבית שטחי הבקעה. מלבד חכניסח ליריחו, רשאים הפלסטינים לעבור בעוד

 שני מחסומים, תיאסיר וחמרה, שדרכם אפשר
 להיכנס ליישובים הפלסטיניים הקטנים המצויים

 בעיקר בצפון הבקעה.
 תחבורה פלסטינית עוברת בגשר אלנבי שממזרח
 ליריחו. המעבר מחבר את הגדה עם מזרח הירדן
 והוא מיועד בעיקר לאנשים, פלסטינים וזרים, שכן
 הישראלים היוצאים לירדן חייבים לעבור במעבר

 הגבול נהר הירדן שממזרח לבית שאן ובמעבר רבין הסמוך לאילת, שם עובר הגבול הרשמי
 בין ישראל לירדן. בגשר אלנבי עוברות גם סחורות, ובראשן אבני הבניין ממחצבות הגדה

 המיועדות לירדן ולמדינות המפרץ.
 חלק נכבד משטחי הבקעה מוגדרים שטחים צבאיים סגורים. מלבד שטחי אימונים ואש
 במדבר יהודה היורד לבקעה, סגורה לכניסת אזרחים רצועה לאורך הירדן מצפון הבקעה
 ועד לים המלח. יש ברצועה הזאת גדרות, דרכי טשטוש, שדות מוקשים ומוצבים צבאיים -
 שהיוו כל השנים את הנדבך המרכזי בהגנה הישראלית בפני חזית ערבית ממזרח. השאלה
 אם ישראל תוכל לוותר בנושא זה, או לפחות להקל את המעבר מזרחה, מהווה סוגיה חשובה
 בשאלת פיתוח הבקעה. רק שינוי בנסיבות המדיניות והביטחוניות יכול לשנות בהדרגה את
 המציאות בבקעה - ולהפוך אותה מאזור גבול שומם ברובו לגבול של שלום ושל פריחה

 כלכלית. רק שינוי מדיני עשוי להביא למימוש חלום הבקעה.

 האזורים המתאימים לבנייה עירונית חדשה
 בגדה הם המודדות החשופים היורדים
 מהד• השומרון. הבנייה בהם לא תגזול

 מאדמות הבקעה המתאימות לחקלאות,
 ומזג האוויר בהם נוח יחסית
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 נקבל קק״ל חזקה ״ותו׳
 א9• שטנצלר, •ושב ראש קק"7

 אני מבקש לפתוח את דבריי בשתי הנחות יסוד, ונדמה לי שהן מקובלות על הכול ואין עליהן
 מחלוקת. החנחה הראשונה היא שלאמתו של דבר הקרן הקימת לישראל היא הגוף הציוני
 הירוק הגדול ביותר בישראל, ולקהל היושב כאן אני אפילו לא צריך להסביר את העובדה
 הזאת, הדברים מדברים בעד עצמם. אחרי יותר מ־240 מיליון עצים שהקרן הקימת נטעה
 מהצפון ועד הדרום; לאחר שהיא בנתה יותר מ־212 מאגרי מים מהצפון ועד הדרום - רק
 בשנים האחרונות יותר מ־30 מאגרי מים שמספקים קרוב ל־50% מתצרוכת המים לחקלאות
 בישראל; אחרי שהפכנו נחלים עזובים ולעתים לא נקיים לפארקים מושכי קהל; ולאחר השקעה
 של יותר ממיליארד שקל בנגב ובגליל בחמש השנים האחרונות - הדבר ברור לגמרי. אבל נניח
 לזה ונעבור להנחה השנייה שעליה אני מבסס את דבריי, ואנחנו מודעים לכך שיש מחלוקת
 בנושא הזה. אני אומר דבר פשוט: אם מצבה של חקק״ל אחרי מה שקוראים"רפורמה" יהיה
 טוב יותר מאשר לפניה, נקבל קרן קימת חזקה יותר; חזקה יותר זה אומר ישראל ירוקה יותר,

 חברתית יותר. וזה מה שעתיד לקרות.
 אין לי ספק שאין אחד בקהל כאן שיבוא ויאמר שהביורוקרטיה במינהל מקרקעי ישראל חיא דבר
 טוב. ביורוקרטיה בעיקרון זאת מילה נחמדה, אבל לא כפי שזה בא לידי ביטוי במינהל מקרקעי
 ישראל לאורך שנים. אין לי ספק שהגיע הזמן לכך שהביורוקרטיה תשתנה, ואני מזכיר לכולנו
 שאנחנו מדברים על שינוי רק במגזר האורבני. צריך לבטל את המנגנון הביורוקרטי הלא יעיל
 ולעתים הבזבזני, צריך לעשות שינוי בנושא המקרקעין העירוני. הרפורמה שמדובר עליה חיום
 שונה מההסכם שאושר על ידי דירקטוריון קק״ל ב־2006, טרם כניסתה של ההנהלה הנוכחית.
 אז היו צריכים להחליף קרוב ל־140 אלף דונם אדמה שנבנו עליח בניינים, מסחר, שירותים ועוד,

 וחיום אנחנו מדברים על כ־50 אלף דונם בנוי בלבד ועל קרקעות המוקצות רק לבנייני מגורים.
 על פי המצב שקדם לאותו הסכם, היו צריכים למסור את כל הקרקעות העירוניות, לא משנה
 מה ייעודן. לא הייתה שוב הבחנה בין דונם שמיועד לגן ציבורי לבין דונם שיקימו עליו מגדל
 מגורים נוצץ. היו צריכים לקבל דונם תמורת דונם בנגב ובגליל וסכום כספי נוסף, בערך 1.3
 מיליארד שקל. אין לי ספק שלקרן הקימת זה הסכם רע מאוד. הסכום שהקק״ל הייתה אמורה
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 לקבל היה הימור, משום שאף אחד לא ידע מהו שווי המקרקעין אז, מה ייעודם ומה ערכם
 האמיתי. גם לא היה אפשר לדעת מה גובה המסים שישיתו על הקרן הקימת לישראל. לפי

 הערכה זהירה שלי, היה מדובר במסים בסדר גודל של מיליארדי שקלים.
 מה אומר השינוי שהתקבל בדיוק לפני שנה, בחודש יונק ראשית, בנושא הכספי הכול עזר מהשווי
 האמיתי של הקרקעות, ששטחן מוגבל למשהו בסדר גודל של בין 40 לז<5 אלף דונם. המצב חחדש
 יעניק לקק״ל בוודאי הרבה יותר כסף, אבל מה שחשוב יותר זהו פיתוח הנגב והגליל. אינני רוצה
 להישמע בומבסטי, אבל אין לי ספק שאם היום לקרן הקימת לישראל יש 2.25 מיליון דונם, על פי
 הסיכום שבין הקק״ל לבין ממשלת ישראל, תמיד יישארו בידי הקרן הקימת 2.25 מיליון דונם. אין
 ולא היה אף פעם סיכום טוב יותר בין הקרן הקימת לבין מדינת ישראל. יתרה מכך, על פי הסיכום
 בחקיקה הקרן הקימת לא תשלם מסים - לא היטלי השבחה ולא מסים אחרים. ויותר מכך - על פי
 הסיכום שנעשה בעבר, הקרן הקימת הייתה אמורה למסור כ־140 אלף דונם ולקבל במקומם כ־140
 אלף דונם, אבל היכן? חצי מימת הכינרת, בערך שליש מרמת הגולן, שמורות טבע, חלק מהאדמות
 על יד בסיסי צבא. ועל פי הסיכום שנבנה במשך הרבה מאוד זמן, הקרן חקימת לישראל תקבל
 מקרקעין ליד יישובים קיימים בנגב ומעט גם בגליל, על מנת שנוכל לחרחיב את ההתיישבות, על מנת

 שהקרן הקימת לישראל תמשיך ואפילו תתחדש כגוף ציוני חברתי ירוק אמיתי.
 לפני כמאה שנה רכשה הקרן הקימת בכספו של העם היהודי אדמות במקומות שנחשבו
 נידחים כגון חדרה ועמק יזרעאל. היא הלוותה כסף לאנשי יפו כדי שיבנו את אחוזת בית ואת

 רחוב רוטשילד. היא רכשה אדמות שעליהן קמו
ה אם מצבהשל הקק״ל אחר• מה שקוראים ל א . ה פ י ח ב ן ן י נ כ ט ה ן ם , פ ן צ ה ר ה ב ה ט , ס ר ב י נ ן א  ה

 רפ1רמה יהיה ט1ב יותר מאשר לפניה,
י ״ ____ ״__. ז ״ , _ . _ _ ה ת י י  לא היו פעולות שנעשו למטרות כלכליות, זו ח
 נקבל קרן קימת חזקה יותר; חזקה יותר זה

ת אומר ישראל ירוקה •ותר. תברתית י.תר. ל ב ק ת מ מ י ק ו ה י ק ה  ציונות לשמה. בכסף ש
 כתוצאה מהעשייה הזאת בחכירת הקרקע אנחט וזה מה שעתיד לקרות

: ~ ^ ^ ^ ^ ^ ~ " ־ ~ ~ ~ ~ ~  בונים למעשה את הנגב ואת הגליל. אנחנו יודעים ~
 שבמרכז תל אביב כבר עומד בית, שם מיצינו את

 יכולתנו. אבל אם נקבל קרקע בנגב - ודרומה לבאר שבע אין לקרן הקימת כמעט אפילו דונם
 אדמה, אף שאנחנו מייעדים את הנגב - נוכל לפעול גם שם. אנחנו צריכים להמשיך הלאה אל
 הנגב ואל הגליל, אל המקומות שבהם זקוקים לנו. הקרן הקימת איננה סוחרת נדל״ן, אנחנו
 לא ממהרים לעשות דיווידנדים מהקרקע, אנחנו ארגון ציוני שמסתכל אל האופק הציוני.
 האופק הציוני הוא בדיוק כמו שאמר דוד בךגוריון ועשה, בדיוק כמו שאמר לובה אליאב

 ועשה, בדיוק כמו שאמר ועושה אהרון ידלין.
 בעשור השני של שנות ה־2000, נפעל בנגב ובגליל בצורה שונה, נמשיך כמו שאנחנו עושים
 בשנים האחרונות ונקים פרויקטים מחוללי מפנה על מנת לקרב את הנגב ואת הגליל אל
 המרכז. לרשותנו עומדים גם הידע והניסיון שצברנו ב־110 שנות חיים, זה אוצר שאיננו קיים
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 ו
 אצל שום גוף אחר בישראל. אנחנו יודעים להלהיב את העולם היהודי במשימות ציוניות, אנחנו
 יודעים להכשיר את הקרקע, כפי שאנחנו עושים בהקמת היישובים החדשים כמו חלוצית 1,
 חלוצית 4 ושלומית, ועוד מעט כרמית, כסיף, מרחבעם, גני טל והיישובים במזרח לכיש. שם
 אנחנו נמצאים ושם אנחנו גם משקיעים בעם היהודי ובהרחבת היישובים. אנחנו עושים

• 
 ו 8

 את זה עם עובדי קרן קימת - עובדים שהציונות זורמת בעורקיהם. נבוא עם כל הכוח הזה
 אל הנגב ונשנה בו את המציאות, כפי שבךגוריון חלם לעשות. דרך אגב, בחרנו בקפידה רבה
 את המקרקעין שאנחנו רוצים - קרקעות שאין עליהן סכסוך, קרקעות שאין עליהן בדווים

 שטוענים שהקרקע שלהם, צה״ל, רשות שמורות הטבע או גופים אחרים.
 אילו רק בכך היו מסתכמים הדברים, אפשר היה לומר דיינו. אבל הסיכום שלנו מעניק לקרן
 הקימת גם יתרונות נוספים. אני מתכוון לנציגות העתידית ברשות מקרקעי ישראל. בהרכב
 החדש של המועצה, לפני השינוי, יש היום לקק״ל בסך הכול שני נציגים מתוך תשעה. על פי
 הסיכום, יהיו לקרן הקימת שישה נציגים מתוך 14. נוסף על כך תעמוד הקק״ל בראשות ועדות.
 וההישג הנוסף הוא שבכל נושא מקרקעין של הקרן הקימת תמונה ועדה בת שישה אנשים,

 שלושה מכל צד, להבדיל מהוועדות בעבר שבהן היה צריך להיות רוב לממשלה.
 אם זה איננו מספיק - ידוע שלאורך שנים התרגל מינהל מקרקעי ישראל לנהל את המקרקעין
 כאשר המועצה שומעת דיווחים ומקבלת החלטות. אבל על פי הסיכום החדש, לקרן הקימת
 יהיה משקיף קבוע בהנהלת רשות מקרקעי ישראל ובוועדות הארציות והמחוזיות, והכול ייעשה
 תוך שיתוף פעולה עם קק״ל ומתוך רצון טוב והבנה שקק״ל היא שותפה מלאה ברשות מקרקעי
 ישראל. אבל יש לנו גם חובות. ובהמשך לדרך שעשינו עד היום, אנחנו רוצים לנהוג בקרקעותינו
 כמנהג בעל הבית בקרקעותיו, ובעל הבית הוא העם היחודי. נצטרך למסד יותר את מערך
 הבקרה והשליטה על כל מה שנעשה בקרקעות שלנו. עשינו את זה כבר בשנים חאחרונות,
 ואנחנו נמשיך ונעשה זאת הלאה. מי שירוויח מכך בסופו של דבר הוא לא רק הקרן הקימת
 לישראל אלא כל תושב ותושב בישראל, כל יהודי

י בעולם שהאדמות הן למעשה רכושו. ג י ל מ ז ע ה , ג ה י ^ ע 9 ־ ״  *־י ל
 שהב״ורוקרטיה תשתנה, ואני מזכיר

י אנחנו שומעים גם על ההתנגדויות, אבל תמיד ״ י ל ן ם ע 1 י ב ד 1 מ נ 1 ״ א י ״ ע ל 1 ב  ל

ת צריך לבדוק מהם היתרונות ומהם החסרונות. ל א ט ב ן ל 1 ר , צ נ ב ך ו א י ה ז ג ן נ  ב

ם אנחנו לא מפריטים את קרקעות הקרן הקימת 1 ן ן 1 ו ל ל | 1 ע א 1 ל . ה ט  המנג״ן הביורוקר
 הבזבזני, צריך לעשות שינו• בנושא ולא נפריט אותן. כדי שמישהו מחו״ל לא יוכל
 המקרקעין העירוני לרכוש קרקע צריך לתכנן מנגנון שלא מאפשר
^ זאת. יחד עם זאת, לאלה שדואגים מפני השתלטות " ^ ^ ^ ^ ^ ^ 
 של טייקונים - אני שואל: האם עד היום הם לא
 השתלטו על קרקעות? מה שכן, אנחנו רואים שלאזרח ממררים את חחיים - תלך תבוא, תלך
 תבוא, תיק אחד, תיק שני, תלך מפה, תלך מפה; אבל מי שיודע להסתדר בצורת מאכער כזה
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קה יותר ל קק"7 חז ב ק  נ

 או אחר - מסודר. הטייקונים גם הם מסודרים, והנוכחים פה יודעים על מה אנחנו מדברים.
 לכן בהקשר הזה אני רוצה לומר שלגבי הקרן הקימת לישראל - ואני מדבר רק על הקרן הקימת
 לישראל - מדובר בכ־40 אלף דונם. הקרן הקימת לישראל ממשיכה לרכוש קרקעות ולגאול אדמות
 בכל רחבי מדינת ישראל לאורך כל חשנח - כל יום, כל חודש וכל שבוע. יתרה מכך, יש חחלטה
 של דירקטוריון הקרן הקימת לישראל שלפיה בנושא רכישת קרקע אין הגבלה על הסכומים. אני

 לא מתכוון לסכום, אלא לגודל חשטחים. אני אומר
ב על פ• הםיבש, הקרן הקימת לישראל ן ש ח ץ ל ״ ן ך ג י ה ך ן ה י י נ ן י ב צ ן ת m ש  א

 ומעט גם בגליל, על מנת שנובל להרחיב ביותר - אנחנו נמשיך במגמה הזאת לאורך כל י . י . , תקבל מקרקעין ליד ״שובים קיימים בנגב
 השנים. אנחנו מסתכלים עשרות שנים קדימה. גם

 y 1 את ההתיישבות, על מנת שהקרן הקימת

ו לישראל תמשיך ואפילו תתחדש כגוף ציוני נ ח נ ה א מ ם ^ י ב ש ו ח י ש ל י ל ג ם ב ו ז י ו מ ה ש ז י א  קיקע ב
 זקוקים לה, מתברר כעבור כמה שנים שהיא נדרשת חברתי ירוק אמיתי

 מאוד. כמו אבותינו שרכשו קרקע בעמק יזרעאל -
 היום יודעים עד כמה זה היה חשוב.

 צר לי על התופעה של מעט מאוד יהודים שמוכרים קרקעות לערבים, ואני מדבר על יהודים
 שמוכרים קרקעות פרטיות - לא קרקעות מינהל ובוודאי לא אדמות קק״ל - אבל אני מניח שגם
 המעטים הללו מנסים להעלות את שווי הקרקעות, והקרן הקימת ממשיכה לרכוש קרקעות
 גם ממי שאיננו יהודי וגם ממי שהוא יהודי. אבל הרכישה היא על פי מנגנון, על פי שמאות,
 ונמשיך לעשות זאת גם בעתיד. ואמרתי כבר שחשטח שאותו אנחנו מעבירים הוא בשטחים
 האורבניים, במרכזי הערים, ותמורת זאת אנחנו מקבלים את המקרקעין בנגב ובגליל, כולל
 לחברת הימנותא. יחד עם זאת יש התחייבות של המדינה לכבד ולשמור על עקרונות הקרן
 הקימת לישראל כפי שנקבעו על ידי האבות המייסדים, שהארץ לא תימכר לצמיתות. אין
 לי ספק שההסכם החדש יאשש ויעגן את מעמדה המיוחד של אדמת הקרן הקימת לקק״ל.

 הארגון יהיה יותר ירוק, יותר חברתי, יותר ציוני.
 לחברי ההתיישבות מהכפר, מהקיבוץ ומהמושב אני רוצה לומר שצריך לפתור את בעיית
 הנחלות במושבים, וצריך לפתור את בעיית הקיבוצים. זאת משום שהגיע הזמן - אחרי יותר
 מ־60 שנות מדינה ואנשים שנמצאים בשטחים הללו, חלקם עוד הרבה לפני קום המדינה
- וצריך לפתור את הבעיה בצורה כזו שתהיה מקובלת על כולם, ככל שניתן. אני רוצה לציין
 שוועדת המשנה בראשותי החלה אתמול לדון בכך, ואין לי כוונה שזה יימשך הרבה זמן. אני

 מקווה שנוכל יחד לפתור את הבעיה. 1
 אסיים בדבריו של בנימין זאב הרצל בקונגרס חציוני חחמישי, שבו נוסדה הקרן הקימת \

 לישראל: "העם יהיה לא רק המייסד אלא גם בעליה של הקרקע. עלינו לדאוג גם להבא כי [ ,
 יהיה הרכוש הזה נשמר באמונה הגדולה ביותר, וכי יתנהגו בו בצמצום ובפחד יותר מאשר

 בעוז". הדברים האלה יהיו תמיד לנגד עינינו.

kS. : 
f : . j 
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 פתרון בע״ת הדיור טמון בהגדלת הה״!!!
 אריאל אטיאס, עזר הבינו• והשיכון ויושב ראש מועצת מקרקע• •שראל

 חשיבות הכנס הזה, שהכותרת שלו היא לאן פניהם של מקרקעי ישראל, היא בעצם השארת
 הנושא על סדר היום הציבורי, בלי להניח שהדברים מובנים מאליהם. אם אתם רוצים
 שנתייחס לרפורמה, אני יכול לעשות את זה ממש בקצרה, כי את הרפורמה כולכם׳ מכירים.
 אני רק יכול להגיד לכם שמאז שהחוק עבר עוד לא קרה כלום, ואני יכול רק להצטער על כך.
 לא קרה כלום בעיקר בגלל הווטו או המשא ומתן שניתן למשרד האוצר לנהל מול ההסתדרות
 על איך ייראה המינהל החדש. כשאני אומר שלא קרה כלום, זה אומר שהחוק עבר עם הרבה
 סערה ציבורית, עם הרבח מחלוקות, אבל מאז שהחוק עבר עוד לא היה שינוי מבני־ארגוני
 במינהל, וזה בעיניי הדבר החשוב ביותר ברפורמה. כל השאר זה התוצאה שלו. רוצים להעביר
 בעלות כדי למנוע חיכוך עם האזרחים, עושים הרבה מהלכים של פטורים בשביל למנוע את
 החיכוך עם חאזרחים, אבל בסוף המטרה היא שהמינהל יתמקצע בשיווק קרקעות. אם אתם
 מסתכלים היום על כל הסיסמאות שהיו אז, אתם בוודאי רואים שהן לא נכונות - שבעלי
 הון ישתלטו, שיפריטו קרקעות מדינה - כל אלה סיסמאות שאין בהן ממש. בפועל, זה יכול
 להיפתר במשא ומתן בין ההסתדרות, עובדי מינהל מקרקעי ישראל או ועד העובדים לבין אנשי
 משרד האוצר שצריכים להחליט מה הם משחררים, אילו תנאים הם נותנים למי שהם רוצים
 להסתדר איתו. לצערי זה לא בסמכותי. פעם בכמה שבועות אני מיידע את ראש הממשלה
 שהרפורמה הגדולה שהוא נלחם בעבורה ונאבק

 ! ה•!• מביאים לכך שהשינוי המבני־ארגוני אכן יקרה,
^ כדי שמינהל מקרקעי ישראל יעסוק בעיקר במה ^ ^ ^ ^ 1 1 2 ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ 

 שהוא צריך לעסוק בו - בשיווק קרקעות.
 כששואלים לאן פני מקרקעי ישראל, יש בתשובות הרבה הבדלים בתפיסות עולם. אני חושב
 שמאחר שהקרקע היא משאב מוגבל והיא מיועדת לשרת את האזרחים ולא את המדינה,
 הדבר הראשון שהאזרחים בישראל צריכים זה שיהיה להם איפה לגור, במחירים יותר
 נמוכים מהמחירים הקיימים היום. כלומר, שהקושי הזה להשיג קורת גג, או כפי שקוראים לו,

 עליה וגם חטף עליה ביקורת במקומות מסוימים
- הפלטפורמה קיימת, אפשר להתחיל לבצע
 אותה, אבל בפועל לא התקדמנו בזמן שעבר. צריך
 החלטה, בעיקר במשרד האוצר ובהסתדרות, איך

 מאתי שהקרקע היא משאב מוגבל
 והיא מיועדת לשרת את האזרחים ולא

 את המדינה, הדבר הראשון שהאזדתים
 בישראל צריכים זה שיהיה להם איפה

 לגור, במחירים יותר נמוכים מהמחירים
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ת ההיצע ל ד ג ה ר טמון ב ו ן בעיית הדי  פתרו

 "החלום" להשיג קורת גג, יהיה יותר בר מימוש, ושלא יהיה מצב שככל שעובר הזמן והמחירים
 עולים, החלום הולך ומתרחק. הדבר הזה הוא בידיה של הממשלה, אבל הוא לא דבר שנפתר
 ברפורמה, הרפורמה לא יודעת לשווק יותר קרקעות ממה שהיא ידעה קודם. אנחנו משווקים
 קרקע מתוכננת, התוכניות שיש לנו הן תוכניות שאושרו בשנים האחרונות, אנחנו לא ממציאים
 תוכניות חדשות בשנה האחרונה, והרפורמה לא אישרח פתאום תוכניות חדשות. לכן חזרתי

 של הקרקע. באמת אין לכך משמעות, כי אחרי הקרקע אחר• 49 עונה
 49 שנה ממילא החכירה מתחדשת אוטומטית, י

 אז אנחנו עובדים על עצמנו שהמדינה היא כאילו
 בעלים. לא שמעתי שלקחו למישהו את הקרקע אחרי 49 שנה, שפתאום אמרו לו, ״אנחנו כבר
 לא רוצים להחכיר לך, תחזיר לנו את הקרקע" - לא היה דבר כזה ולא יכול לחיות דבר כזח.

 אם צריך לייצר הגנות אחרות שמתייחסות למשאב הקרקע כדי שלא תהיה הפרטה מוגברת,
 ואם צריך לייצר הגנות כדי שאנשים לא יקבלו חתיכות קרקע גדולות מדי, אפשר לייצר את
 ההגנות האלה ברמת הגבל של מכרזים, לא מעבר לזה. דרך אגב, זה קורה גם היום. אבל
 המצב הוא לא כזה שמוציאים קרקעות לא מתוכננות בכמויות, עד שפתאום מחזיקים אותן
 בעלי הון אצלם ואנחנו הופכים לבני ערובה שלהם. לא היה דבר כזה, אין דבר כזה היום
 וגם לא יכול להיות דבר כזה, כי אנחנו מוציאים מכרזים של קרקע מתוכננת, הערך הנקוב
 שלה הוא בגלל התכנון ואחוזי הבנייה שלה. אנחנו לא מוכרים חול, אנחנו מוכרים אחוזי
 בנייה. קרקע שיש לה אחוזי בנייה גבוהים יקרה יותר, אם היא נמצאת באזור ביקוש היא
 עוד יותר יקרה, וקרקע שיש לה אפס אחוזי בנייה שווה אפס. לכן אנחנו לא מוכרים קרקעות
 או לא פותחים מכרזים על קרקעות שאין לגביהן תוכניות. אין שום טעם לעשות מכרז על
 קרקע שאין עליה תוכנית שאפשר לממש אותה לבנייה לאזרחים. הממשלה צריכה ומחויבת
 להעניק את הכלים הבסיסיים לזוגות צעירים כדי שתהיה להם היכולת להקים קורת גג. זה
 שהיא צריכה ויכולה, זה בסדר, השאלה היא איך עושים את זה. הדברים מפורסמים - במשך
 עשור יש מחסור בקרקעות עבור דירות למגורים. המחסור הזה קיים בעיקר כי לא הייתה
 סינרגיה בין הביקושים להיצע, לא הייתה תוכנית שאומרת: אם זה מה שצריך בשנה, בואו
 נעקוב פעם ברבעון לראות אם אנחנו עומדים בכך. התוכנית הזאת חייבת להיעשות עם ועדות
 התכנון שמזרימות את האישור לתוכניות, זאת שרשרת האספקה לדיירים בסוף - לאשר

 אין משמעות לכך שהמדינה היא בעל••
 של הקרקע, בי אחרי 49 שנה ממילא

 החבירה מתחדשת אוטומטית, אז אנחנו
 עובדים על עצמנו שהמדינה היא באילו
 בעלים. לא שמעתי שלקחו למישהו את

 ואמרתי: הלב של הרפורמה צריך להיות שהמינהל
 יהיה יותר ידידותי, יותר גמיש לאזרחים, פחות
 יבוא איתם בחיכוך. איפה שלא צריך לראות את
 הפקידים - שלא יראו אותם. אין צורך להחזיק
 בעלות, כי אין משמעות לכך שהמדינה היא בעלים

 ההסכם הזה נועד אולי כדי לסדר את עצמנו בעניין.
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ל אסיאס א י ר  א

ÉSM 

 תוכניות במשרד הפנים, לתרגם אותן להסכמים עם הרשויות המקומיות ולתרגם אותן בסוף
 למכרזים.

 הדבר הזה לא יכול להיפתר בשנה אחת. אם צריך בישראל כ־40 אלף יחידות דיור, ואתם
 יודעים שב־2008 מינהל מקרקעי ישראל הוציא 17 אלף יחידות - תעשו חישוב ותבינו את
 ן . | הבעיה. אנחנו מגבירים את השיווקים: בשמונה חודשים הוצאנו 21,500 יחידות דיור, ביוני
 אנחנו נוציא עוד אלפי יחידות דיור. יש קושי עצום בתרגום התוכניות למכרזים, זה לא דבר
 j ׳ j שהולך בקלות. יש חרבח תוכניות עם חסמים תכנונייס, הרבה תוכניות עם חסמים שיווקיים
 וכספיים, כל מיני התניות בתב״ע - שאם לא יבנו גשר ואם לא יבנו עוד מסלול כביש ואם לא
 יהיו עוד כך וכך השקעות בתשתיות בעשרות מיליוני שקלים, לא יהיה אפשר לצאת למכרז.
 אז כולם מבסוטים ומפרסמים שיש לנו 200 אלף יחידות דיור מאושרות בין חדרה לגדרה.
 הן מאושרות, אבל הן לא מיושמות, וקשה ליישם אותן. התפקיד שלי הוא לסרוק אותן יחד
 עם העובדים של מינהל מקרקעי ישראל, עם ההנהלה, עם מנהלי המחוזות,'עם עובדי משרד
 הבינוי והשיכון, לעבור תוכנית־תוכנית, ואני אומר לכם שזאת קריעת ים סוף. זה מאוד קשה
 כי אלה תוכניות שחיו בעבר ואושרו, לא תוכניות משוכללות כמו שאנחנו רוצים שיהיו היום.

 להחזיר אותן לוועדה חמחוזית לא שווה לנו, ולכן אנחנו מנסים לפתור את הבעיה.
 הצבנו יעד שאני מקווח שנעמוד בו: אנחנו רוצים לשווק 30 אלף יחידות דיור בשנה. ככל
 שההיצע יגדל, הביקושים ירדו. זה לא יקרה בפעם אחת, אבל הכיוון של הספינה הגדולה
 הזאת משתנה. היא לא מתעסקת בחכירה, היא לא מתעסקת בביורוקרטיה, היא מתעסקת
 בדבר המרכזי שכלל אזרחי ישראל יכולים ליהנות ממנו - השגת דירה. זה הדבר הכי חשוב
 היום לאזרחי ישראל. מי שיש לו דירה, רוצה שלילדים שלו תהיה דירה, ומי שאין לו דירה, חשוב
 לו להגיע לכך. ככל שההיצע גדל הביקושים יורדים, זה אל״ף־בי״ת בכלכלה. זה לא ייגמר ביום

 אחד, אבל אנחנו מתחילים בכיוון הנכון.
 שמנו לנו •עד שאני מקווה שנעמוד כמובן, אם הממשלה רוצה - התייחסתי לכך לא
3 מעט פעמים, גם בפגישות שלי עם ראש הממשלה י 0 י ו •"*3 7 , , ש ^ D ' x , ״ נ ו ו נ : א ,  ב

v ועם שר האוצר - לעשות את זה יותר מהר ולא ™ M * ־ n ™ * ־יי• « n ד ״ ־ n י ־ ל  א

 הביקושים •דדו. זה לא •קדה בפעם אחת, , ,
. לחכות עד שההיצע יגבר על הביקוש, שזח ייקח  ו י

י י  אבל הכיוון של הספינה הגדולה הזאת , , י
 משתנר קצת יותר זמן, היא יכולה לעשות שינוי תפיסתי.
 הצעתי לא מעט מודלים לכך, בין דירה ראשונה
 לשנייה. היום המדינה לא מפרידה בין דירה
 ראשונה לשנייה - יש דירות, יש שוק, והשוק יעשה את שלו. כשאני אומר שצריך לתת כלים
 לזוג צעיר שבונח את משפחתו, שיוכל לבנות את ביתו ולהשיג קורת גג במחירים יותר סבירים,
 זה אומר לייצר הפרדה בכל השרשרת - משכנתח מועדפת לזוגות צעירים, סבסוד המשכנתה
 לזוגות צעירים, הפחתות במס לזוגות צעירים, ואת המסים העודפים לייצר בדירה השנייה ולא
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 בדירה הראשונה. אין היום מודל מה. הצעתי לראש הממשלה ולשר האוצר כמה מודלים כדי
 שאולי חלק יתקבל, אני לא רוצה לפרט את זה פה, גם כי זה לא הנושא וגם כי אנחנו במשא
 ומתן איתם. אני מאמין שיהיו שינויים, את חלקם תראו לקראת התקציב הדרשנתי שעכשיו

 מביאים לממשלה. תראו בו כבר חלק מהתוכניות
 שאנחנו מציעים, שתהיה להן התייחסויות במס. יש •ותר מ־ 12 אלף •חידות דיור

ל מאושרות שאפשר היה להגישן למכרז ת ש ו י ע ד מ ת ה  זה ברמה של איך אני רואה א
ם כבר מזמן, ואי־אפשר למכרז אותן כ• ת ע ן ש ע ה ל כ י ר ה צ ע ד מ ה ה ׳ מ ל א ך ש י י ע ק ר ק  מ

גע על יד• חקלאים שלא א הן מוחזקות כי י ל ל ל ת ס ח י י ת א ה  ל

, מעבדים היום את האדמה. השימושים  , , י
 למבני ציבור ולא לשטחים ירוקים, אף על פי שכל . .

׳ המקוריים של הקרקע הזאת כבד לא ׳ ו י  ו
ר מתקיימים ש פ א ' י א י ו ד ו א  להמעיט בחשיבותם. אבל אני רוצה להתמקד הדברים האלה משמעותיים מ

 בנושא שאני חושב שמאוד יעניין את הקהל, אם
 כי לא בטוח שכולם יאהבו את מה שאני רוצה לומר - העניין של קרקע חקלאית. הזכיר
 את זה גם אפי, ואותי זה מטריד משני היבטים. מצד אחד, באמת הגיע הזמן לפתור את זה,
 אבל זאת סיסמה, השאלה היא איך פותרים את זה. 20% מהקרקע בישראל מוגדרים קרקע
 חקלאית, כלומר, 4.2 מיליון דונם קרקע שניתנים לעיבוד חקלאי, חמישית מקרקעות המדינה.
 ההיסטוריה של מדינת ישראל מקופלת בתוך החקלאות, זה מאוד חשוב, וכולנו מחויבים לא
 רק להוקיר ולהכיר טובה במילים, אלא גם במעשים, למי שהיו החלוצים ובנו את הארץ ודאגו
 לחקלאות שלה, ומגיעים להם כל החיזוקים הכלכליים וגם החוקתיים. אבל לא די במה שאני

 אומר, יש לנושא שני היבטים.
 המושבים והקיבוצים מחזיקים בחוזה משבצת 2.8 מיליון דונם, כמעט 13% מקרקעות
 המדינח. אלח מספרים שצריך לדעת אותם. כמיליון דונם שמחזיקים המושבים והקיבוצים
 משמשים לעיבודים זמניים, שזאת קרקע שמוקצית לתקופה של שלוש שנים למטרות עיבוד
 חקלאי. אחד החסמים המרכזיים והעיכובים המשמעותיים לשיווק קרקעות באזור המרכז
- נקרא לזה אזורי הביקוש, כי המרכז הוא רחב - אלה אותן קרקעות מתוכננות ומאושרות
 בתב״ע, שיש להן תוכניות מאושרות אבל אנחנו לא יודעים לתרגם אותן למכרזים. יש יותר
 מ־12 אלף יחידות דיור מאושרות שאפשר היה להגישן למכרז כבר מזמן, ואי־אפשר למכרז
 אותן כי הן מוחזקות על ידי חקלאים שלא מעבדים היום את האדמה. אני לא מדבר על מקום
 שיש בו גידולים. באדמות חללו לא מגדלים גידולים חקלאיים. השימושים המקוריים של

 הקרקע הזאת כבר לא מתקיימים.
 כולנו מחויבים לשמור על החוק, והחוזים של החקלאים מאוד ברורים. אף שלפי החוזים
 של החקלאים הם חיו צריכים לשחרר את הקרקעות שלא מעבדים אותן מזמן, אני
 רוצה להביא למועצת מקרקעי ישראל החלטה שתפצה את החקלאים בשיטה הטובה

 ־־ו

181§ 

811 
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 ביותר, המקסימלית שבית משפט יאשר לנו, ואני מקווה שהוא יאשר. ההצעה היא
 ש־20% מהקרקע המתוכננת יינתנו למי שהיא הייתה ברשותו - בפטור ממכרז, בתשלום מלא
 לפי מחיר השמאי; ר10% מהקרקע יינתנו לו בפטור ממכרז, ובלבד שהוא משחרר את הקרקע

 ונותן לעם ישראל ליהנות ממנה, אחרי שהקרקע הזאת כבר לא משמשת אותו.
 בשנה האחרונה בכל מכרז שעשינו באזור המרכז - וברור שלא בטוח מי מקבל את הקרקע -
 המחיר היה בין 1500/0 לי200% מעל קביעת השמאי בגלל תחרות. יש חוסר בהיצע. א־פרופו זה
 שאומרים שהמינהל מספסר בקרקעות המדינה ומעלה את המחירים, אני רוצה להגיד לכם
 שהעלאת המחירים היא כתוצאה מחוסר היצע. אתן לכם דוגמה מלפני חודשיים ביבנה. יבנה,
 לא תל אביב. הוצאנו מכרז, ועל חתיכת קרקע שלפי קביעת השמאי הייתה שווה 80 אלף שקל,
 הקבלנים הציעו 300 אלף שקל וגם 320 אלף שקל. המינהל לא ביקש אפילו 80 אלף, זאת הייתה
 הערכת השמאי. 500/0 מזה זה 40 אלף. אילו היו מציעים 500/0 מהערכת השמאי, היו לוקחים
 את הקרקע. הרי לא ייתנו את הקרקעות בחינם, זה משאב מוגבל. לכן אני מציע את ההצעה
 הזאת שאני רוצה להעביר אותה במועצה הקרובה.
 ההצעה היא ש־20./• מהקרקע המתוכננת ההצעה אומרת ש־200/0 מהקרקע המתוכננת -
1 ־ שזה שווי עצום - יימכרו ללא מכרז אבל במחיר ת ו ש י ה ב ת " א ה , ה ' ש מ ו ל נ ת נ ,  י
י שקבע השמאי. זה הרבה יותר בזול ממה שיהיו , 1 ו ' מ פ א ל ל ם מ , ל י ע ת : ׳ 1 ז י כ מ י מ , ט פ  ג

ה ללא מכרז. בסוף כולנו כפופים לבתי המשפט, והיו בפטור ממכרז, ובלבד שהוא משחדר את י . המכרזים האחרים, והחקלאים יקבלו את זה השמאי; ו־10/° מהקרקע יינתנו לו , , נ מ ״ מ ן מ , ל ל א י י ע ם 1 ע | ל | | ״ ע | ק ן ק  ה

 — כבר החלטות שבית המשפט פסל ולא אישר, אבל
 הסאגה הזאת צריכה להיגמר.

 במקביל לכך הנחיתי את מינהל מקרקעי ישראל - ואני עוקב אחרי זה ברמה החודשית
- להתחיל להגיש תביעות נגד מי שלא מנהל איתנו משא ומתן, נגד מי שלא משחרר את
 הקרקע. המשא ומתן הזה לא יכול להימשך לנצח. ישבתי עם אנשי מפלגת העבודה, עם
 אנשי הקיבוצים, עם אנשי המושבים ועם החקלאים, ואני מבין בסוף לאן אני מגיע. בסוף
 אני מגיע למשא ומתן אינסופי שלא מגיע לשום מקום, וירינו מוגבלות. נניח שאני רוצה לתת
 לכם 500/0 מהקרקע, אני יכול? לא. אני לא רוצה אבל אני גם לא יכול - לא אני, לא המינהל
 וגם לא משרד האוצר. יש פה בית משפט עליון, זה הגיע עד אליו. לפעמים אנחנו אוהבים
 את ההחלטות שלו ולפעמים לא, אבל בסוף כולנו מחויבים למה שהוא אומר. מה מרוויחים
 מזה שהולכים לבתי משפטי שגוררים זמן. ומי מפסיד בזמן הזה׳ אזרחי ישראל. לפעמים אלו
 גם אותם ילדים ומשפחות שקשורים לאותם חקלאים שמחזיקים את הקרקע. לכן אמרתי
 לכם, אולי לא תאהבו לשמוע את מה שאני אומר לכם, אבל בגלל המצב הרציני של הדברים
 שאני רואה וכחלק מהתמונה הכוללת של האופן שבו אני רואה את הקרקע, אני חושב שאני
 הפרטנר הכי נוח לכם. כי או שגומרים עכשיו עסקה או שהולכים לבתי משפט וגם לחקיקה
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 הנחיתי את מינהל מקרקע• ישראל - ואני
 עוקב אחדי זה בדמה החודשית - להתחיל
 להגיש תביעות נגד מי שלא מנהל איתנו

 משא ומתן, נגד מי שלא משתרד את
 הקרקע. המשא ומתן הזה לא יבול להימשך

 לנצח

^3 ; 
 י

 ״

- .\ 

 ן .

 אם צריך. אז אתם יכולים לבקש ממפלגת העבודה שתטיל וטו על החוק, אבל אז מה הרווחנו;
 או שנגיע לאמצע. כי בית משפט, אתם יודעים, יותר חזק גם ממפלגת העבודה.

 לכן אני רוצה לומר לכם שאני פרטנר לגמור את הדבר הזה. יש שני מקומות שכבר סגרנו
 איתם את הסיפור הזה ברמת העיקרון. בברקת
 בית משפט הוריד אותם מיד מכל הסיפור בכלל,
 ועכשיו הם באים לבקש שאולי ניתן להם משהו.
 וכשהצענו להם 20% אמרו, "לא מתאים לנו,״
 הגיעו לבית משפט, בזבזנו שנים. שוהם - במרכז
 הארץ, כולם זוגות צעירים, כולם אנשים שתרמו

^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^  למדינה לא מעט שנים, ומגיע להם לקבל את זה, ^
 ויש אנשים שמחזיקים בזה. המשא ומתן הזה לא

 יימשך לנצח. יהיה מקל, יהיה גזר, אני חושב שזה המקסימום שאנחנו יכולים לתת. אנחנו
 נציע 20%. מי שרוצה - בבקשה. מי שלא יסכים - תהיה תביעה, ותהיה גם חקיקת אם
 למישהו יש הצעה יותר טובה, אנחנו מוכנים לשמוע. ישבנו עם כולם ואנחנו מוכנים להמשיך
 לשמוע הצעות, אבל למשא ומתן הזה יש תאריך והוא צריך להסתיים. אני אומר לכם

 שאזרחי ישראל מפסידים מזה שיש חקלאים
 שמחזיקים ב־12 אלף יחידות דיור, הדבר הזה לא

 מתאים.
 אשר לנחלות - כחלק מכל התפיסה הכוללת
 שאנחנו רוצים לפתור את בעיית חקרקעות

^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ 2  החקלאיות, ביקשתי ממינחל מקרקעי ישראל ;
 לגבש הנחיות יותר מתאימות ויותר משוכללות

 שלא יהיה לנו כספים אסורים בהרחבות. ישנם כספים אסורים בהרחבות, מי שעוסק
 בזה יודע זאת. לא בכל המקומות, ובוודאי שאני לא מדבר בהכללות, אבל תחשבו שמדובר
 בקרקע של המדינה, צמודי קרקע ללא מכרז וועדות קבלה, והתכלית משתבשת באמצע.
 אם עושים סלקציה שמתורגמת לכסף, זו בעיה. הצעתי למי שעוסקים במלאכה הזאת: אם
 יש לכם בעיה, שאתם רוצים כסף לפיתוח, אם חסר לכם כסף בשביל לשדרג את התשתיות
 שלכם - תבואו, נעשה הסכם, למה מתחת לשולחן? תגידו מה צריך. יכול להיות שנסכים,
 יכול להיות שלא נסכים, כמו שעושים עם ראשי עיריות; גם הם רוצים לשדרג את התשתיות
 שלהם, בחלק מצליחים, חלק לא, אבל לא מתחת לשולחן, הכול צריך להיות על חשולחן.
 גובשו נהלים שמטרתם לייצר שקיפות וביטחונות כדי שהדבר הזה ייפסק, והכול כחלק מזה
 שכולנו רוצים להיות שקופים - גם שתהיה שקיפות, גם שיפרסמו שיש חרחבה, גם שנוכל
 לברר אחרי כן למה לא התקבל מי שלא התקבל להרחבה, גם שיהיו לנו ביטחונות שמי

 מה מרוויחים מזה שהולכים לבתי משפט?
 שגוררים זמן. ומי מפסיד בזמן הזה?

 אזרתי ישראל. לפעמים אלה גם אותם
 ילדים ומשפחות שקשורים לאותם חקלאים

 שמחזיקים את הקרקע
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 שלא עומד בכללים שאנחנו קובעים, שכולם מגובים בחוק, שלא יקרו איתו התקלות האלה.
 העניין של הנחלות נדון בוועדת המשנה בראשותו של יושב ראש הקק״ל אפי שטנצלר. ישבו
 ושמעו כבר שנים את הסיפור הזה. הייתה לי איתו ישיבה, ואני חושב שהוא יכול לסיים את
 הסיפור הזה בצורה המהירה ביותר בלי לפתוח את התיבה הזו מאל״ף ועד ת״ו. שמעו כבר
 הרבה, אז ישמעו עוד קצת ויביאו הצעה לסגור את הסיפור חזח של חנחלות הפנויות. הקרקע
 היא לא משהו ששייך למישחו, חיא של כל אזרחי ישראל. היה שימוש, הוא הסתיים, אפשר
 לפצות, אפשר להעריך, אפשר לתת הוקרה, אפשר הכול. רוצים לגור - בבקשה. אם לא גרים,
 לא יכולים להחזיק קרקעות ככה סתם באזורי הביקוש כשזוגות צעירים משוועים לקרקע. לכן
 אמרתי לכם, הדבר החזק ביותר שגרם לעליות מחירים הוא הקטנת ההיצע, והדבר החזק
 ביותר שיוריד את המחירים הוא הגדלת ההיצע. נכון שהריבית הנמוכה של בנק ישראל גורמת
 למשקיעים להיכנס פנימה, ונכון שיש לנו גם את כל עניין המשבר שהיה במזרח אירופה ואז
 הרבה נכנסו להשקיע פה. הכול נכון, אבל הדבר הראשון שיודע לגרום לירידת מחירים לאורך
 זמן וביציבות הוא הגדלת ההיצע, וחסרה לנו קרקע זמינה מתוכננת באזורי הביקוש. אנחנו
 רוצים לעשות את זה בשיתוף פעולה איתכם - עם החקלאים, עם הקיבוצים, עם כל מי שקשור

 לסיפור הזה.
 לכן אני רוצה לסיים את דבריי בדבר הבא: אני רוצה לגמור את המשא ומתן הזה, אנחנו
 רוצים לעשות את זה בשיתוף פעולה עם כולם. ככל שיש למישהו הצעה ישימה, לא הצעה
 ברמת חחלום שאנחנו לא יודעים לגבות אותה
 הקרקע היא לא משהו ששייך למיטה״ בבית משפט, אנחנו פתוחים לשמוע אותה. אפשר
׳ לדבר גם איתי, אני נגיש וזמין לכולם, שומע את ״ מי ה ״י ־ ל ה א י ש ־ ־ ח י ז י * * כ * ש ־  ה

י ״ הרעיונות, פתוח להצעות. המטרה היא אחת - ש פ י * ת , צ פ י ל ש פ • א ם ״ ת ס * ה  י־,
 רוצים לגור - בבקשה. אם לא גדים, י . צריך לגמור את הפרשייה הזאת. אנחנו לא רוצים להעריך, אפשר לתת הוקרה, אפשר הכול. ,

ם להגיע לתביעות, אבל גם התחלנו את התביעות ת ה ס ת מ ״ ן ק ך ק ק 1 ז ן ן ה ם ל 1 ל ן כ א ,  ל

ם ואנחנו זוכים בהן. אנחנו גם נזכה הלאה, אבל , ע 1 ו ש ם מ , ר . ע ת צ , ג , ז ש  באזור• הביקוש כ
 לקרקע זה רק מבזבז לנו את הזמן, והזוגות הצעירים
^ מפסידים מזה. לכן זו בקשתי בנושא הזה. אני ^ ^ ^ ^ ¡ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ 1 
 בהחלט חושב שנעשית עבודה מאוד אינטנסיבית
 במינהל מקרקעי ישראל, אני חושב שחבל שלא מנסים להיכנס לעובי הקורה, ואני מקווה
 שייגמר עניין המשא ומתן בין ההסתדרות לאוצר, ואז נקבל שינוי מבני־ארגוני שהוא יהיה

 הבשורה הגדולה לאזרחי ישראל.
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0 שפעת | 

 המצב הנוכחי אינו יכול להימשך
 ע1"ד רחל זכאי, לשעבר היועצת המשפטית של מינהל מקרקע• ישראל

 אין צורן להכביד מילית על החשיבות
 האדירה שיש לשינוי המבני שמינהל

 מקרקעי ישראל כל כך משווע וזקוק לו,
 הקמה של אותה דשות חדשה: דשות

 שאמורה להביא לשינוי ולשיפור ישיר
 ומיידי של המצב

 תיקון מספר 7 לחוק מקרקעי ישראל נכנס לתוקף ב־10 בספטמבר 2009, ועל פיו אמורה
 הייתה רשות מקרקעי ישראל לקום ב־1 בינואר 2010. מועצת מקרקעי ישראל אף עשתה

 את הצעד הנוסף וקבעה את פרטי ההסדרים
 שלפיהם תופעל אותה רפורמה בהחלטה 1185
 מדצמבר 2009. בהתייחס לכל אלה, אפשר היה
 לחניח שהכינוס הזה במועד שבו הוא מתקיים
 יוכל להקדיש את עתותיו לבחינת יישומה בפועל
 של הרפורמה ולתחילת התהליך של הפקת

^ ^ 3 ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^  לקחים ושל ביקורת בונה על אותו מהלך, שאמור ^
 להיות משמעותי ביותר לגבי מקרקעי ישראל. זה

 ודאי נכון לאור העובדה שחלק ניכר מעקרונותיה של הרפורמה אינם חידוש שנוצר בחוק
 אלא יישום - יותר נדיב במובנים מסוימים, יותר רחב במובנים אחרים - של המלצות
 ועדת גדיש, אותן המלצות שניתנו בזמנו וכבר יושמו אף הן, עלי ספר או עלי חחלטות
 מועצה, בהחלטת מועצת מקרקעי ישראל 1066. כך אמור היה להיות במדינה מתוקנת.
 אלא שלא זה הוא מצב הדברים. אין צורך להכביר מילים על החשיבות האדירה שיש
 לשינוי המבני שמינהל מקרקעי ישראל כל כך משווע וזקוק לו, הקמה של אותה רשות
 חדשה; רשות שאמורה להביא לשינוי ולשיפור ישיר ומיידי של המצב, שרק עכשיו אני

 רואה עד כמה הוא נורא, אם כי אף פעם לא חשבתי שהיה טוב.
 לא מיותר להזכיר את המהלכים החשובים חאחרים שנעשו תחת הדגל של האצת
 התהליכים הכלכליים במשק בדברים החיוניים באמת - אותו מהלך שקרוי הפרטה,
 הקניית בעלות במקום שלשיעור הבעלות אין משמעות; אותו שינוי בנושא תכנון ופיתוח
 בדגש על התפקיד האמיתי של מינהל מקרקעי ישראל, שהוא לשווק מקרקעין. ואכן הייתה
 זאת הרפורמה הראשונה שיישם ראש הממשלה חנבחר, והיא הייתה חלק מהאגינדה
 של כל המועמדים לראשות הממשלה. הרפורמה הראשונה שבאמת הבשילה עד השלב
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ל זכאי ח  ר

 ־״־̂* האחרון, עד שלב הביצוע. אבל כלום לא קרה, כפי שאמרתי, ובעובדה שכלום לא קרה
 ^ אני חושבת שניתן לראות לא פחות מחוסר אחריות לאומית. הרשות לא הוקמה, השינוי
 המבני לא קרה. אין לטעות ולחשוב שהמצב נותר כשהיה - בחידלון מה, לא יכול להיות
 שהסטגנציה משאירה איזשהו דבר במקומו. מה שקרה הוא הידרדרות לאחור, מצב שבו
 ! פקידים או עובדים נמצאים בקיפאון, בחידלון, באי־מעש. נושאים אלמנטריים שבנוגע
 להם היו מקבלים החלטות קודם - גם הם כבר לא מטופלים, וחדברים באמת ראויים

 לנענוע. כשיש חוסר יכולת מוחלט, חייב להיות אפס סובלנות להמשך המצב הזה.
 למה כל זה קרה? השאלה הזאת נשאלת באמת, שהרי מה שהיה ספינת הדגל והדבר
 הראשון על האגינדה של מועמדים לראשות הממשלה הבשיל כל כך יפה לחוק - וכלום
 לא קרה. איך קרה מצב כזה? קרה. כי בהליך החקיקה הוכנס סעיף בנאלי של אי־כניסת
 החוק לתוקף עד אשר יהיה הסכם קיבוצי עם העובדים. לכאורה דבר ראוי, דבר שמי
 שלא מכיר את ההיסטוריה של האפשרות להגיע להסכמים קיבוציים, ואת הנפשות
 הפועלות, יכול היה לומר שאין ראוי מזה. הרי לא ייתכן שרשות תקום ללא הסכם קיבוצי
 עם עובדים. אלא שאנשים ידעו את העבר ולא נערכו להתמודדות, כי העובדה היא שהיום,
 שלושת רבעי שנה אחר כך, עוד לא קם המבוגר האחראי שיזיז את הצדדים. ויש פה
 שני צדדים להזיז: צד העובדים המבוצר וצד המדינה שכנראה ידיה כבולות כמקובל,
 והתוצאה חיא אחת והיא בלתי נסבלת. לכן הכותרת כבר מזמן לא רלוונטית, כי כבר
 מדברים על הכותרת הבאה, על רפורמת המרפסות. אולי איבדו עניין, אולי גזרו כבר את
 הקופונים, אבל התוצאה היא שהמצב נשאר כפי שהיה. זה בעניין הרפורמה הזאת. אבל
 הרפורמה הזאת כוונה לשינוי המבני שרלוונטי לכל מי שיש לו דין ודברים עם מקרקעי

 ישראל, ואלה מאות אלפי אנשים.
 אבל יש עוד מגזר - המגזר החקלאי. היחידות המתוכננות הבלתי זמינות, רובן לא בקרקע
 זמנית. רבות מהן נמצאות באזורי ביקוש ובקרקע
ת משבצת. דינה של קרקע משבצת מעולם לא היה ב ט , ז ־ ו נ ה א י ! א 7 ? ל , ל כ ־ ש י י ב , ע  ב

 . . בכתובים כדינה של קרקע זמנית. אם כי במובנים שניתן לראות לא פחות מח1סר אחריות
 לאומית. הדשות לא הוקמה, השינוי י י 1

א רבים המצב היה למעשה שונה לחלוטין, והתרגלו ן ה ה ן ק ה ש ה מ ך א ק < , נ ב מ  ה

ם לכך שהוא שונה לחלוטין, ושגם מטר מוחזק , ד 1 ק ! ) ו ב ב ש צ ו מ ו ו ו א ת ל ו ר ד י ד .  ה

 או עובדים נמצאים בקיפאון, בחידלון, בקרקע זמנית לא מוחזר. הנה עוד דוגמה למצב
 באי־מעש שבו החלטה מיטיבה מאוד בוטלה בזמנו על
 ידי בג״ץ - החלטה 727. התקבלה החלטה 969,
 שהיא נדיבה הרבה פחות מ־727 ונדיבה הרבה
 יותר מהפיצוי החקלאי שניתן בוועדות הפיצויים. התור לוועדות האלה - כולנו יודעים
- הוא אפס בשלב הזה. איש לא מתקרב אליהן, כי הפיצוי החקלאי מאוד נמוך. אז היה
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ך ש מ י ה ב הנוכחי אינו יכול ל צ מ  ה

 כבר כלי, גם אם לא כלי אופטימלי, והוא הוקפא לפני ארבע שנים וחצי. בינואר 2006
 הייתה החלטת הקפאח, כי חחקלאים הגישו בג״ץ וטענו שההחלטה לא מספיק טובה,
 וגם כי במינהל היה מי שחשב שאולי ההחלטה קצת טובה מדי ולא נלחם הרבה בהקפאה
 הזאת. אבל כשרואים ששום דבר לא קורה, כשיש צוות שמציע הצעות שלא הגיעו לדיון
 במועצת מקרקעי ישראל בכל הזמן שחלף מאז, נשאלת השאלה מה עדיף: שלא יקרה
 כלום ושבכפר יונה ובמקומות אחרים, שהם באמת מרכז הארץ, יהיו יחידות דיור בקרקע
 חקלאית שלא ניתן לעשות איתן כלום - או לתת את מה שהחלטה 969 נותנת! החלטה
 זו לא הותקפה על ידי האגודה לצדק חלוקתי, היא הותקפה על ידי חחקלאים, וחיום
 מהפוזיציה שבה אני נמצאת אני מוכרחה לומר שיש לא מעטים שהיו מוכנים לתת את

 הקרקע בפיצוי שהוצע, אבל אפילו הכלי הזה
ן הכותרת כבר מזמ, לא רלוונסית, כי כבר ן ן ן א א ן ן ך ן י ר ^ ב ך א ה ך ל ב  כ

 , , מדברית על הכותרת הבאה, על רפורמת
 לא כלום, פשוט שום דבר. . .

 1 המדפסות. אולי איבדו עניין, אולי גזרו כבר

י את הקופונים, אבל התוצאה היא שהמצב ר 9 ה 7 ה 9 ט  לסיום ברצוני להתייחס להחל
י נשאר כפי שהיה ת ו ות' ני  בסופו של דבר כשרוצים להפעיל מדי

^ ^ ~ ^ ^ ^ ~  קשיחה לגבי הקרקע החקלאית - ולטעמי יש ״
 מקום להבחין בינה לבין קרקע שהיא חלקת

 מגורים - צריך לתת את הפתרון השני. אני לא מדברת על כמה שנים לקח למועצת
 מקרקעי ישראל, שלא בהכרח באשמתה, להעביר את החלטה 979. ההחלטה התקבלה
 בפעם הראשונה בספטמבר 2003, עברה את המהלך שבו חשבו שהיא מיטיבה מדי,
 הסתיימה בסופו של דבר בשלהי 2006 ומאז נמצאת בבית המשפט הגבוה לצדק. פה
 זו כבר לא אחריות של עובדי המינהל, לא אחריות של מועצת מקרקעי ישראל, גם לא
 אחריות של הרשות המבצעת. הכדור הוא בידי הרשות השופטת. יש תור גדול ויש ביקוש

 גדול, אבל בסופו של דבר כולנו סובלים מהתוצאות.
 כשזה המצב לאורך כל הדרך, נדמה לי שאי־אפשר להמעיט בצורך בקריאה כמעט נואשת
 למקבלי ההחלטות - אם זה לא בידי השר אז זה בידי ראש הממשלה - לעשות משהו. כי
 המצב כפי שהוא איננו רק פגיעה בשוק הדיור - והוא פוגע נואשות בשוק הדיור שמשווע
 ליחידות מתוכננות, ויש לו יחידות מתוכננות אבל עם חסמים - אלא באמת גם מעבר
 לזה, בראייה הלאומית יותר, ראייה לטווח ארוך של תכנון לטווח ארוך. כבוד השר, אנא.
 מכאן אנחנו יכולים כנראה לעשות מעט, אבל כל אחד יכול לעשות בצד שלו. לא לתקוע
 מהלכים כל הזמן מתוך תקווה לקבל יותר, אלא גם לעשות יותר כדי שדברים יסתיימו

 במהירות. כל דחייה למחר, כואבת מאוד.
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 לא רוציט כסף, לא רוצים בעלות
 איתן בן דוד, מזב" ל תנועת המושבים

 כשמדברים על מקרקעין, ראשית, לדעתי, יש לדבר על חאסטרטגיה ורק אחרי כן על הטקטיקה.
 אני חושב שמקרקעי ישראל הם קודם כול אינטרס לאומי, שצריך להבין מהו, צריך לנסח
 אותו, צריך להסכים עליו. הדברים הם די ברורים, ולכל מהלך שנעשה ביחס למקרקעין אסור
 לפגוע באינטרס הלאומי. ברגע שהוא פוגע בו, הוא מהלך לא ראוי. נדמה לי שמדינת ישראל
 נמצאת בכאוס מוחלט, היא מתעסקת רק בטקטיקה ושוכחת את האינטרס הלאומי; מה
 שאנחנו רואים הוא תהליך מסחרי של מכירת קרקעות וחתעסקות באיך מעבירים ובונים

 ולוקחים - והאינטרס הלאומי נשכח.
 מה התפקיד של הקרקע? מה התפקיד של ההתיישבות במשבצת הזאת? התפקיד היה ולא
 הסתיים - ובמשנה תוקף לא הסתיים - לשמור על הקרקע. במקום שבו אנחנו לא יושבים
 עם שומרים ראויים, אנחנו מאבדים את הקרקע. הנה כאן היום שר במדינת ישראל מציע
 להתיישבות פחות ממה שוועדת גולדברג מציעה לפולשים הבדווים. אני, בתור מזכיר תנועת

 המושבים, בכלל לא רוצה לעשות עסקה עם השר כי אני לא רוצה להיכנס לצד המסחרי.
 במייל שקיבלתי לאחרונה מחברי, שהוא פרופסור בפקולטה לחקלאות, הוא מביא ציטוט
 שמדבר על החוליים של המדינה חזאת. אחד הסימנים למחלה של החברה חישראלית, על
 פי הציטוט, הוא "הספסרות הבזויה האוכלת אותנו כעש. ברק השטן של הזהב סימא את
 עינינו, אנו מתפארים בגאווה ובפריחה במקום שיש רק מהומה ריקה של ספסרות. אנחנו
 כבר 20 שנה מסתובבים במקום על כלום, רק
׳ בבתי משפט. דונם אחד עובר עשר פעמים מיד ליד, ב ־ ב ל א ת ת נ ־ ד א מ ־ י ה ת , ־ ה ג ל , י ג ה ה ־ ע ב  ה

ב ובכל פעם עולה מחירו, ואנו חושבים שזוחי עלייה ג נ ת ה ם א ־ ד ב א ' מ " " א  המל הולד לשם ו
 ואת הגליל. יש להרים את המחירים בין , ,

ם וגאות. אין ערך לקרקע מלבד מה שהיא יכולה ליתן נ ן ד ן ל ל ן 1 ך | 1 ל , ם _ מ , מ ז ! | ה ל ן ד ; י ה ל ו ד ן  ן

ה לבני אדם למזונותיהם בשעת חירום וסכנה. אנו נ 1 3 1 צ כ ל ם 1 ל ו כ ה _ 1 נ ק א | ד ל 1 ן ף א א י  ע

 ודרומה עושים בקרקע מה שהספסרות בשעת המלחמה
 והמהפכות הייתה עושה בלחם: שק הקמח היה
 עובר עשרות פעמים מיד ליד, ויש שהיה מגיע שוב
 ושוב לאותה יד, ומחירו היה עולה ומגיע לסכומים מבהילים, אבל סוף־סוף לא היה זה אלא

 שק הקמח. המיליונים המרמים התנדפו כעשן.
 "סימן נוסף למחלתנו הוא הבריחה מן הכפר אל העיר. חסד גדול עשה לנו הגורל שנתברכנו

4 

44 



ת א רוצים בעלו , ל א רוצים כסף  ל

 בפועל העברי שיצא אל חכפר לחדש את יסודות חיינו, לקושרנו אל האדמה, והנה עכשיו
 במהומת השקר של הגאות בעיר עוזב הפועל העברי את הכפר, מפקיר את העמדות הלאומיות
 שלנו ועובר לחיים הקלים שבעיר. ומכאן גם תקלה אחרת ועוד אחרת ועוד אחרת". כתב את

 זה חיים נחמן ביאליק לפני קום המדינה, והוא צפה את הדברים אחד לאחד.
 התבקשתי לדבר על השפעת הרפורמה על המושבים. בכל מה שקשור לרפורמה, המושבים

 הגיעו לחחלטה מאוד מסודרת: אנחנו לא רוצים
ם יש איזשהו קו של הפרדת אוכלוסיות. •ש י צ ן א ך ן ל נ ח נ א ם ן י צ ן א ר ן ל נ ן ן נ , א ל ך  נ

1 צריכים להפר. מה זה ועדות קבלה? בשביל כסף. אני חושב שצריך לפתוח לא בכמה קרקעות . . ״ . , , שיווי משקל שבתי המשפט, השמאל, לא 1 1 1 

ש זה אנחנו משתמשים בוועדות קבלה, י י ו נ ח ב ט ה ש מ כ א ב ל י א ם י צ ו ב י ק ב ם ו י ב ש ו מ ש ב  י

ו ואנחנו מ1תקפים על זה חדשים לבקרים נ  בישראל. 9% - זה השטח חבנוי שיש לנו. יש ל
— ־ — ^ — ^ — ^ ^ ^ - ^ ^ ^ ^ ^  21 מיליון דונם, והבעיה הכי גדולה שלנו היא איך ־

 שומרים על ה־90%. אז יש קבוצת איכות ששומרת
 על הקרקע 100 שנה, 80 שנה, שהיא לא קבוצה מתנשאת, שמי שרוצה יכול להצטרף אליה,
 ובאופן מתמיד יש פרוזדור כניסה אליה ופרוזדור של יציאה ממנה אל העיר. האדמה אינה
 נכס אישי של המושבניקים ושל הקיבוצניקים, היא נכס של מדינת ישראל. ועל הקבוצה הזאת
 אומרים: היא מעלה את המחירים של הקרקע. משפט כזה לא מתיישב עם המטרה שלנו.
 אילו היה יושב פה השר סילבן שלום, שמדבר על הנגב והגליל, הוא היה מדבר על כך. מדינת
 תל אביב היא האסון של המדינה הזאת - יש להעלות כאן את המחירים, לחסום את הבנייה
 כאן. אני אומר זאת כבן מושב שהוא אחד הנדל״ניים ביותר בארץ: לא רוצה לעשות עסקה,
 לא רוצה את הכסף בכלל. אני רוצה שתהיה שם חקלאות, שיהיה פרדס, שיהיה יקר, כדי
 שאנשים ילכו צפונה, לעפולה. איבדנו את הגליל, איבדנו את הנגב, על אילו פתרונות מדובר,
 להצטופף עוד בתל אביבי הכלכלה מדברת על הכוונה דרך מחיר. המחיר גבוה במרכז - ילכו

 לדרום ולצפון.
 אנחנו לא רוצים בעלות על הקרקע. והנה אתם נכנסים לוועדות הקבלה, והנה הגב׳ שרית דנה
 נכנסת לאגודה השיתופית. אילו מכשירים"איומים" יש לנו, מה עשינו? שמרנו לעם ישראל על
 הקרקע. זה לא עניין אישי בכלל. עשו פה דברים נפלאים בארץ הזאת, ופתאום זה כתם. אנחנו
 לא רוצים כסף. אני יכול לומר שיש מחלה גדולה מאוד במושבים, יש המון שימושים חורגים,
 יש המון בעיות. אני לא מסכים עם זה, אבל הצד השני הוא שאין שום פתרון, וזה הכאוס.

 כל פתרון מוסכם אינו ניתן ליישום. הכאוס הזה הוא גם אשמה פנימית, ומי שסובלים ממנו 1
•  הכי הרבה הם האנשים שמתנהגים בצורה נורמטיבית במושבים, שמצד אחד לא משתתפים 9
 בשימושים החורגים, ומצד אחר סובלים מהם ולא נהנים מהמזומנים שהם מפיקים. הממשל ן ־ ־ ־; "ן

 לא עושה שום דבר, ואם הוא כבר בא לבצע אכיפה, הוא עושה זאת אצל המושבניק הקטן
8 5  שיש לו 60 מטר והוא לא יודע איך להלבין את זה, אף על פי שיש החלטות מסודרות במינהל •
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ד ו  איתן בן ד

~:1 

 1¡¡¡¡־! להסדרה של זה. אבל ליד אותו מושבניק יש שטח של 300 מטר, שבו"מסתדרים" ולא אוכפים.
 001»ן אני מציע הצעה פשוטה: לבצע אכיפה אגרסיבית במושבים, אבל להתחיל בגדול ביותר, ולא

 י בקטן ביותר. אלא שמדינת ישראל עובדת הפוך, וזו בהחלט מחלה פנימית, גם שלנו.
 ! ישבתי עם אפי ועם כל החברים בקק״ל, הייתי אז גם חבר מועצת מקרקעי ישראל, והייתי
 בעד הרפורמה בכל מה שקשור לסקטור חעירוני. אם אפשר לחקטין חיכוך עם המינהל -
 אהלן וסהלן, לכו קדימה. אבל לפני שנתיים, כאשר הרפורמה נולדה, ישבנו בבית תנועת
 המושבים וחשבנו: איך הופכים את הרפורמה להזדמנות של המגזר הכפרי? אני רוצה
 להציע לפורום הזה להתחבר למהלך שיש מאחוריו חזון ושמחובר לאינטרס הלאומי, לא
 למזומנים. לא עוד פעם שק הקמח שמגלגל סיבובים והשאלה איזה מחזור עשינו, זה לא
 מעניין בכלל. אנחנו מדברים על רפורמה שנוגעת בצורה משמעותית בנושא המקרקעין,
 היא נוגעת למינהל מקרקעי ישראל שהוא הדבר האחרון - כמושבניק וכאזרח - שמעניין
 אותי, והייתי עושה הכול כדי להתנתק ממנו. תפקידה של החברה הזאת שנקראת מינהל
 מקרקעי ישראל הוא לנהל את המקרקעין של חמדינח ושל קק״ל. חחיבור הזה, שנולד רק
 ב־1962, הרבה אחרי קום המדינה, ועוד מהלכים שנעשו בקק״ל, פעולות ציבוריות שייצרו
 איזשהו מציינג - הפכו לצערי הרב את החברה הזאת לחברה דואלית, קרי, שהיא יונקת
 מהמשפט הציבורי ומהמשפט הפרטי, וזה האסון הלאומי של העם היהודי. אני לא בא
 בטענות ולא שואל מי רצה את זה ומי עשה את זה - בואו נצא מהמצב הזה. זו לא בושה
 לקחת שטח במדינת ישראל, גדול ככל שניתן, ולהפוך אותו לקרקע של העם היהודי. זו לא
 בושה להגיד את זה, זו לא גזענות. אני מציע, והצעתי בכתובים: תביאו ואוציר של הכסף,
 ואנחנו נקנה עם זה קרקעות, קרקעות של כל ההתיישבות. כולם ברפורמה הזאת רוצים
 את הבעלות. אמרתי בוועדת הכלכלה: אנחנו לא רוצים בעלות, לא רוצים. תנו לנו חוזה
 ל־49 שנים כפול ארבע, חכירה לדורות במסגרת
ת קק״ל, ובואו ננהל 250/0-30% מהשטח. זאת לא , < ע ב ת ה ם * ־ צ ת ״ א ז ה ה מ י , פ י ם ב ל ,  כ

 אמרתי בוועדת הכלכלה: אנחנו לא רוצים , , , , , ,
 . . . . בושה לצבוע אותם בכחול־לבן ולהחליט שאלה

 בעלות. תנו לנו חוזה ל־49 שנים כפול 1
ל יהיו היערות וההתיישבות. ״ ק ת ק ן ג 0 מ ת ב ן ן 1 ד ה ל ן 1 ב ן ע ן ב ן  א

א למה אנחנו רוצים את ועדות הקבלה שכל כך ת ל א > ז ז ו ט ש ה  ובואו ננהל /־25-/־30 מ
 בושה לצבוע אותם בכחול־לבן ולהחליט מותקפות? אנחנו פשוט עוצמים את העין ומלקים
 שאלה יהיו היערות וההתיישבות את עצמנו. עשיתי שטיח כחול־לבן וליד בית
 הכנסת אני לא מעוניין להקים מסגד. ברגע שבית
 משפט מפרק לי את הכלים האלה, הוא מביא
 אותי למקומות לא נכונים. הפרוזדור היהודי במושבים חי, נושם ועובד 60 שנה, אבל בלי
 לשים לב מפרקים את הפרוזדור הלאומי. אני לא מתבייש לומר חד־משמעית - למושב שלי
 אני לא רוצה להכניס אנשים לא יהודים. לא אמרתי שהם לא טובים, אבל יש איזשהו קו
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ת , לא רוצים בעלו  לא רוצים כסף

 של הפרדת אוכלוסיות. אני גם לא הולך לקנות דירה במאה שערים, ואני לא מצפה שמישהו
 ממאה שערים ייכנס לחצר שלי. אני אוהב אותם, אלה אחים שלי, אבל יש שיווי משקל שבתי
 המשפט, השמאל, לא צריכים להפר. מה זה ועדות קבלה! בשביל זה אנחנו משתמשים בהן,

 ואנחנו מותקפים על זה חדשים לבקרים.
 ברצוננו לשמור על מסדרונות אקולוגיים ולחגן על מינים מיוחדים, והבעיה הגדולה ביותר

 היא מדינת תל אביב. הכול חולך לשם, ואנחנו
 מאבדים את הנגב ואת הגליל. יש להרים את
 המחירים בין חדרה לגדרה לשמים - מיליון דולר
 לדונם, שאף אחד לא יקנה - וכולם ילכו צפונה
 ודרומה. איבדנו את הגליל, הרצועה המרכזית
 שלו היא כבר 20:80 לטובת הערבים. לכן אני
 אומר חד־משמעית: ברפורמה הזאת, ולא מאוחר
 מדי, צריך לקחת את חוואוציר של 160 אלף דונם
 אדמות. אנחנו בהתיישבות נסתדר, נביא תורמים,

 נסדר את העניין. כל האדמה של ההתיישבות עוברת לקק״ל, זאת אדמה של העם היהודי.
 תהפכו אותה לקרקע לשימור, לחקלאות, כמו שמורות טבע. יש עוד 70% מהקרקע שאפשר

 להתפתח בה.

 אנ• •כול לומר שיש מחלה גדולה מאוד
 במושבים, יש המון שימושים חורגים, •ש
 המון בעיות. אני לא מסכים עם זה, אבל

 הצד השני הוא שאין שום פתרון, וזה
 הכאוס. אני מציע הצעה פשוטה: לבצע

 אכיפה אגרסיבית במושבים, אבל להתחיל
 בגדול ביותר, ולא בקטן ביותר
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ג אמנה והסכם  בואו נשי
 אבשלום וילן, מזב״ל התאחדות חקלאי ישראל

 אני מופיע פה בשלושה כובעים. הכובע הראשון הוא הכובע הנוכחי שלי היום, מזכ״ל התאחדות
 חקלאי ישראל, ואני אייצג את האלמנט החקלאי. לאחר מכן יש לי עוד שני כובעים לשעבר,
 ומטבע הדברים הם יתערבבו בדבריי. הראשון: הייתי מזכיר התנועה הקיבוצית, ואני אדבר
 גם על ההיבט של המשק הקיבוצי והמושבי. השני: הייתי עשר שנים חבר כנסת, ולכן אדבר גם
 בראייה הלאומית ואולי ממנה אתחיל. אני לא חלוק עם ידידי איתן בן דוד על הכיוון הכללי,
 אם כי אני חושב שבמציאות שנוצרה במדינת ישראל ב־2010 צריך לאזן את ראיית התמונה
 הכוללת, והדברים הם מאוד ברורים. עם כל הכבוד הראוי, מה אלה ההצעות ש־20% תקנה
 בעצמך! השר מכיר מישהו שמחזיק בנכס 60 ר70 שנה, שבאים ואומרים לו קנה אותו בעצמך
 במחיר כזה או אחר! זה לא קיים. הרי על זה בדיוק חוויכוח. שמתם לב שכל הזמן מדברים
 על משפטיזציה, משפטיזציה, משפטיזציה. מדינת ישראל משפטה את עצמה לדעת, וממשלות
 ישראל לדורותיהן ברחו מהעיסוק בנושא הקרקעי ולא במקרה. היה להן נוח שבתי המשפט
 יחליטו. בתי המשפט הסתבכו - לא אכנס לכל הפרטים, כתבתי את עיקרי דבריי בחוברת
 "קרקע" האחרונה, לא אחזור עליהם. יש מאמרים טובים לאורך כל החוברת, אבל אני ממליץ

 לראות מה כותב ארנון סופר.
 אני רוצה להביא קטע שהתפרסם בעיתון ״הארץ״ מ־27 במאי, במדור"גלריה". הקטע הוא
 על אדריכלות, מתוך סימפוזיון שנערך בבצלאל על מאה שנות קיבוץ, על הבנייה בהתיישבות.
 הסימפוזיון הוא מקצועי לחלוטין, של אדריכלים, והכתבת היא עיתונאית מכובדת מאוד,
 אסתר זנדברג שמה. בסוף הקטע חיא כותבת: "עם כל חשיבותו של יום העיון בבצלאל, לא עלו
 שאלות הליבה בקשר לתכנון בקיבוצים ולתכנון הארצי בכללו. לא נדונה השאלה אם יש עוד
 צידוק בעצם קיומם של קיבוצים רבים ובהרחבתם ובקיומם של כל כך הרבה יישובים קטנים.
 ישראל מחזיקה בשיא עולמי של מספר יישובים לנפש, ועוד היד נטויה וממשיכה את המשגה
 ההיסטורי של פיזור האוכלוסין בשנות וד50. תוכנית המתאר הארצית [פה היא מתכוונת
 לתמ״א 35] דוגלת לכאורה בשינוי המגמה ובריכוז האוכלוסייה בערים הגדולות וחיזוקן, אבל
 בו בזמן מוסדות התכנון מפירים את המדיניות שהם עצמם גיבשו ופועלים נגדה. בכך הם
 יוצרים תחרות מול הערים הגדולות על תעסוקה ועל אוכלוסייה חזקה וגורמים צריכת יתר של
 משאבים, של קרקעות ושל תשתיות בניגוד לכל עיקרון תכנוני בר־קיימא". שימו לב להנמקות.
 עכשיו ההנמקה השנייה: "כמו כן לא הונחו השיקולים הלאומיים־דמוגרפיים שמאחורי
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ה והסכם נ מ ג א שי  בואו נ

 ההתיישבות בארץ, החזקים מכל היגיון אחר. הקמת יישובים בישראל, לא רק בהתנחלויות,
 לא נועדה רק להעניק קורת גג, אלא לתפוס קרקעות בעיקר באזורים שבהם אוכלוסייה
 ערבית או בדווית ולהגביל את מרחב המחיה שלהם. בעניין הזה דומה מדיניות ההרחבה
 בקיבוצים למפעל המצפים בגליל, לתוכנית הייעור הארצית של הקק״ל, להכרזה על שמורות

 טבע או להקמת חוות הבודדים בנגב. אלה הנושאים הדחופים על הפרק״.
 יש פה בעצם השקפח מאוד ברורח, פוסט־ציונית, וחיא בוויכוח. שימו לב לחיבור המדהים:

 ש״ס, שעכשיו החליטה שהיא מצטרפת להסתדרות
 שמתם לב עוכל הזמו מדבר•• על

" י  הציונית, תייצג בקונגרס הציוני בעוד שבועיים את • "
, משפטיזציה. מדינת ישראל משפטה את  עצמה לדעת, וממשלות •שדאל לדורותיהן המפעל הציוני. יפה מאוד, לא ראיתי שהגדירו את . . • , י

ש ברח. מהעיסוק בנושא הקרקע• ולא ר י ח ר א ב ה ד ת ז 1 ר ה׳ ס ן י ? ם ' נ ו י צ ת כ מ א  ^ ב
 פה חיבור מאוד מוזר בין גופים שאינם ציוניים במקרה. היה להן נוח שבתי המשפט

 ובין הפוסטיציונים. זה הוויכוח, ועל זה כותב •חלוט!
 ארנון סופר. אני איש מרצ ואני חושב שמגיע שוויון
 זכויות מלא לאזרחים הערבים וחאחרים במדינת

 ישראל, אבל נא לא להתבלבל. לציונות הייתה מטרה, שהיא ריכוז טריטוריאלי של יחודים
 בארץ ישראל, כי אין לנו ארץ אחרת ואין לנו מדינה אחרת.

 כשמישהו אומר: בואו נקטין את מספר היישובים בישראל כי אין צורך בהחזקה של קרקע -
 מה הוא בעצם אומר! מה בעצם אמר לנו פה השר אטיאס? מה אומר המאמר! מה אומרת
 תמ״א 35 בהגדרות היסוד שלה? שאת עיקר המאמץ יש להשקיע בגושים העירוניים הגדולים,
 אותם צריך לפתח. אני טוען הפוך לחלוטין, וזאת ליבת הוויכוח. אנחנו עומדים במצב אידיוטי,
 אנחנו צריכים להסביר שבלי התיישבות בכל רחבי מדינת ישראל - ואני לא מדבר על ארץ
 ישראל, אני מדבר על מדינת ישראל - לאורך זמן, לא נבטיח את האחיזה בקרקע, ואני לא
 מכיר אחיזה אחרת זולת חקלאות. אני לא רוצה לערבב פח את חוויכוח חחקלאי על אותם
 4.2 מיליון דונם שאותם יש לעבד ולשמר עם התפיסה של עיגון זכויות החקלאים לא רק על
 הקרקע החקלאית אלא גם על ביתם. עכשיו השר אטיאס מיתמם, אבל ממשלות ישראל לא
 קיבלו החלטה בנושאים הללו ולא במקרה. הוא מדבר על חוזה חכירה לדורות, זה נכון, אבל
 כמה מושבים מחזיקים חוזה חכירה לדורות? הם מחזיקים חוזח תלת־שנתי מתחדש, גם
 אדמה זמנית. בנושאים האלה אני מאוד נוקשה - צריך לעבד את השטח עד הדונם האחרון.
 אם נעבד את זה, נחזיק את הקרקע. אמרתי פה גם לפני שנה: יש חשיבות אקולוגית ירוקה
 ממעלה ראשונה שהקרקע הזאת תעובד. כל מתכנן רציני יגיד שבגוש דן צריך להרים את
 הבנייה לגובה. אנחנו המדינה הכי צפופה בעולם, 9 אחוזים בנויים. אז מה מציע לנו פה
 השר אטיאס? לבנות עוד בגוש דן? תרים לגובה, ואת הקרקע החקלאית צריך לשמר. מה פה

 הבשורה בדיוק?
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 יש לנו ויכוח אדיר על מבנה היישוב הכפרי. רשות המים מובילה מהלך אסטרטגי. הסבירה לי
 האחראית על חלוקת המים במדינת ישראל: אני כופרת בטענה שלכם שדין קיבוץ דפנה ומושב
 שאר ישוב שונה מדין תל אביב. אותם מים שנותנים לנוי בתל אביב יינתנו ליישוב כפרי. אני

 ן׳־ י ]
 אומר לה: בדיוק להפך. 120 שנה הציונות בנתה כפרים ירוקים. נכון, יש שם הרבה מים במחיר
 ן די' ן יותר נמוך, וניתן לחסוך 60% מהמים, אבל אנחנו לא נתפשר על העיקרון, כי במרחב הכפרי
 ן- ־־ן יהיו יישובים ירוקים ולא יהיה בטון ולא אספלט בין בית לבית. בתל אביב יהיו רבי־קומות של
 16 קומות ר64 דירות בבית אחד, ואולי 20 מטר מרובע דשא מתחת - ובמושב ובקיבוץ בין בית
 לבית יהיה גם דשא ותהיה צמחייה מתאימה ולא אספלט ובטון. זה המרחב הכפרי, זה הירוק

 בעיניים שאנשים יוכלו להסתובב בו.
 חברת צנובר עשתה עבודה עבור המועצה האזורית עמק יזרעאל והגיעה לחוכחה אמפירית.
 לפי החשבון שלהם, כל דונם חקלאי מעובד יוצר ערך מוסף של 73 דולרים (כשערך הדולר
 היה ארבעה שקלים ומעלה) שעיקרם כל הדברים הירוקים מסביב, מה שהם עושים לחברה
 ולאקולוגיה כערך מוסף. אני טוען שאנחנו ירוקים בהגדרה, ועיבוד חקלאי וארץ ירוקה זה
 בהגדרה. לכן צריך לכך מים, וזה מייצר ערך מוסף. מי שמסתובב בארץ רואה את זה, זה קושר
 אנשים למרחב הזה, ואנחנו כל פעם עומדים ומצטדקים, אנחנו כל הזמן מתנצלים. טוב שהיום
 אני לא צריך לדבר על עובדים זרים. אתה כבר חותם על הסכם שאתה מוכן להפחית בתוך שש
 שנים 9,000 עובדים זרים, ומה אומר לי אתמול שר האוצר! העובדה שחתמת על הסכם שבו
 הסכמת להפחית לא אומרת שאני צריך להוריד
** ־ את המס בגין העובדה שאתם מעסיקים עוברים ת ־•י נ ־ ד ־ מ 1 " ל י י ״ ב ״ • , י 1 ״ ־ 1 ל  ב

 . . . . זרים, אותו מס־קנס כדי שיהיה לך תמריץ להעסיק ואני לא מדבר על ארץ ישראל, אני מדבר , ,
ה פחות זרים ויותר ישראלים. אני אומר לו: חתמתי על מדינת ישראל - לאורך זמן לא נבטיח י 1 י י 1 ז 1 ן ן א ^ א 1 ל נ א ע | ק ן ק ה ב ז 1 ן ן א ת ה  א

 אתרת זולת חקלאות איתך על הסכם, בהגדרה אני מוכן לרדת במספר
 — העובדים הזרים, אז אני צריך לשלם קנס! אבל
 תבינו, לא הוא כתב את התשובה, הפקידות כתבה
 את התשובה, הרי הפקידות מנהלת ולא השרים. כתבתי לו בחזרה: תלמד טוב את הנושא.

 הגיע הזמן שנתחיל לחשוב אחרת ולהוביל רפורמות בצורה אחרת.
 כולם מדברים על המים. ישראל היא המדינה הראשונה בעולם שמשתמשת ב־73% ממי
 השופכין שלח חזרה לשימוש חקלאי, המדינה השנייח אחרינו היא ספרד. אבל אנחנו תמיד
 אויבי העם. עוד בייגה שוחט כשהיה שר האוצר אמר: "אתם מייצאים ללונדון אשכוליות עם
 המים הטובים של עמק חפר שאינם״. אבל בכל עמק חפר אין אשכוליות, מה שיש שם היום
 זה אבוקדו וחלק מההדרים, הכול היום מושקה במים מושבים. אבל את מי זה מעניין! ואנחנו
 כל הזמן בעמדת התנצלות. אני חושב שהסיפור הזה צריך להסתיים, ושצריך לעבור למתקפה.
 בזמנו תמיד נתפסנו כשודדי הקרקעות, ולכן אני חושב שהחיבור החקלאי מאוד משמעותי.
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 כי אנחנו, עם כל חקשיים ועם כל חבעיות, חייבים להתעקש על הדונם האחרון, ופה אני
 רואה היום זהות היסטורית - לא רק היסטורית, אלא גם זהות קיומית - בין הקק״ל לבין

 ההתיישבות העובדת.
 בעצם, למה הממשלה מפחדת! הקשת המזרחית הכניסה אל תוך בית המשפט העליון, בבג״ץ

 שהגישה בזמנו נגד חחלטות ה״בואינגים״ למיניהן,
ל ^ה *ר-ן לעבד את השטח עד הדונם האחרון. ( ג ן ש ן מ ת ה ? א 3 ? 

 אמדת• פה גם לפני שנה: יש חשיבות מושג שאיש לא יודע לפרש אותו. ראיתי שסטנלי . , , אם נעבד את זה. נתזיק את הקרקע.
' אקולוגית •רוקה ממעלה ראשונה ט ס י ל ט י פ ד ק ו א ג מ ש ו מ ש ב מ ת ש ה ל ל י ח ת ר ה ש י  פ

ת שהקרקע הזאת תעובד ו י ח כ י ש י : י ר מ א א ו • ה " ' ת ק ו ל ק ח ד צ ו " נ  שא'
 גדולה מדי במשק הישראלי משום ש־20 משפחות
 מחזיקות תאגידים בצורת שרשרת, שבעצם

 יוצרים מונופוליזציה של המשק ומונעים תחרות, וזח לא בריא מבחינח קפיטליסטית. באותו
 רגע פתאום כל השיח השתנה. אבל לא ראיתי שהקשת המזרחית באה ואמרה: בואו נחלק את
 הרכוש של אותן 20 משפחות בין כלל עם ישראל. אני אומר, כפי שאמרתי כל השנים, שתהליך
 ההפרטה במדינת ישראל נעשה בצורה הכי פחות נכונה. תראו בסרט "שיטת השקשוקה"
 איך אני מסביר לאיל גבאי באיזה מחיר הוא מוכר את צי״ם. אני לא צריך להביא קבלות,
 הייתי עקבי בנושא הזה כל השנים. אבל מה אומר המושג ״צדק חלוקתי"? תראו איך הוא
 הקפיא את כל המערכת כמעט עשר שנים בנושא הקרקעות. בסופו של יום יש 800 יישובים
 חקלאיים בישראל, קיבוצים, מושבים וחלק מחחקלאים במושבות, יש גם מגזר ערבי שמעבד

 חלק מהקרקעות - והחקלאים האלה מעבדים 4.2 מיליון דונם בישראל.
 לא דרשנו בעלות, דרשנו חוזה חכירה לדורות. המדינה היחידה בעולם שבה רוב הקרקע היא
 ציבורית היא מדינת ישראל, ואנחנו לא מציעים לשנות את זה. זח גם מצב גיאופוליטי שלא
 משתנה מהיום למחר. לכן אני בכלל לא מציע לשנות את זה, אני בעד להמשיך את החכירה,
 אבל לא יכול להיות מצב שהיום בנגבה הבן שלי לא מסוגל לבנות בית בגלל שרשרת הוויכוחים
 עם המינהל. הסיפור הזח חייב להסתיים, והוא יכול להסתיים. דיברו פה על החלטה 969 ר979.
 15 הערים הגדולות מצויות כרגע במאבק. אי־אפשר להשאיר את המאבק הזה לפקידות או
 לבתי המשפט. ממשלת ישראל צריכה לאזור אומץ ולקבל החלטות. צריך לבצע הפרדה מאוד
 ברורה בין חשטח החקלאי לבין מבני המגורים, זה היסוד. מי שעמד בראש מינהל מקרקעי
 ישראל בזמנו, עו״ד אבי דרכסלר, הסביר לי פעם בשיחה פרטית, וחזר על זח פעם אחרי פעם -
 הקיבוצים והמושבים סיימו את תפקידם ההיסטורי, אנחנו ניתן לכם לבנות בשטח המחנה מה

 שאתם צריכים, אנחנו ניקח את הקרקע החקלאית ונפשיר אותה.
 זהו יסוד הוויכוח - לא לוקחים את הקרקע החקלאית ולא מפשירים אותה לבנייה. מזה זה

E  מתחיל ובזה זה נגמר. עכשיו יש בעיה, אם הממשלה רוצה להגיע לאמנה, להגיע למודל של &
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 החלטה 979 במושבים ולהגיע לאמנה עם הקיבוצים בנושא השטח הכחול על זכויות בנייה, מה
 הדיבורים האלה! בואו פעם אחת נעשה סדר. זה ההיוון של עלות השטח בתוך חשטח הכחול
 בקיבוץ ובמושב, כשאנחנו מדברים על יישובים ש־87% מהם נמצאים בפריפריה שבאופן עקרוני,
 מבחינת ההגדרה השיווקית, המחיר בה נמוך. מי השביח את הקרקע הזאת? מאיפה נוצר כל
 הסיפור? יש פה תהליך היסטורי של מאה שנה, תשעים שנה, שישים שנח. דרך אגב, יש בחוברת
] עוד מאמר, רפורמה שמציע גדעון ויתקון, הוא אומר בגדול שצריך להשוות את זה לחוכר העירוני י * 
 ככל הניתן. בבקשה. הרי זורקים פה מספרים דמיוניים של כסף וחושבים שכדי להבטיח את
 ^ זכויות הבנייה של ההתיישבות העובדת נביא אותה לפשיטת רגל, ובא לציון גואל. אם רוצים
 לטפל בזה ברצינות, ערד רון רוגין הציע אמנה בין הממשלה להתיישבות שפותרת את הסוגיה.
 אני לא רוצה להיכנס פה למספרים, אבל גם במאמר הזה אני רומז בסוף על מודל אפשרי לפתור
 את הבעיה. אם הולכים עם המדינה להסכם ואמנה - שומרים על הקרקע חחקלאית בתוך

 שטח המחנה, מקבלים את זכויות הבנייה. מי שחולם על היוון של מיליארדים חי באשליות.
 לא ביקשתי קבלות היסטוריות על מה שעשתה נגבה במלחמת השחרור, שהצילה את הנגב.
 אבל להגיד ליישוב שקיים 70 שנה: תשלם מיליארדים כדי שילדיך יוכלו לבנות במקום ולהבטיח
 את הבעלות בצורה מסוימת - זה מעוות. אני מבין פקיד שאומר: אני לא יכול, אלה החוקים,
 אלח חנוסחאות. זה בסדר, זכותו. אבל בשביל זה יש ממשלה. אני אומר לממשלת ישראל,
 אני מדבר לשר שכבר איננו כאן: תפסיקו לפחד מבג״ץ. אם יש לכם אומץ להחליט, בג״ץ
 יכבד את זה. בג״ץ בסך הכול מפרש את החוקים או מתערב כאשר הוא חושב שכללי הצדק
 הטבעי הופרו. אם עושים ביושר כפיים, אין שום
 בזמנו תמיד נתפסנו כשודדי הקיקעית׳ בעיה לעמוד בפני כל מערכת משפטית. העניין הוא

 ולכן אני חושב שהחיבור החקלאי מאוד , . .
י . שהמערכת הפוליטית לא מעיזה לקבל החלטות, , י ל היא מתחבאת מאחורי יועצים משפטיים והיא משמעותי. כי אנחנו, עם כל הקשיים י ש ע ק ע ״ ה ם ל י | 1 | ״ | | 1 1 ן ג ל ה ם כ ע  ן

ם מתחבאת מאחורי בית משפט. זה המצב האמיתי. ו , ה ה א ו . ו נ ה א פ | ו ו ו ז ו א ם ה נ 1 ד  ה

.ן אשר לשימוש חורג - ברגע שתהיה אמנה, כל ן הקק׳׳ל לב !  זהות היסטורית וקיומית ב
 ההתיישבות העובדת הנושא של שימושים חורגים יוסדר. המצב היום
" אבסורדי לחלוטין. היום אנחנו מנועים מלבנות, ^ " , ^ " " ^ ^ " " י י י " 
 מנועים מלעשות כל דבר כמעט, ואז רצים אלינו
 כל פעם ואנחנו עסוקים כל הזמן בלרצות זה את זה. אני משמש היום גם יושב ראש כלכלי
 בכמה מקומות ואני רואה שכל הזמן מתעסקים עם זה. לא המינהל צריך להתעסק עם זח ולא
 אנחנו, את זה ניתן להסדיר. ברגע שיש הסכם ויש אמנה, ניתן להסדיר את זה בחמש דקות.
 אבל כשלא מסדירים ומקפיאים את זה עשר שנים, זאת הבעיה. קרקע חקלאית לא מעובדת
- ראשית, צריך לעבד אותה. ואם לא, אני מבחינת המדינה אין לי בעיה להתערב בזה. אבל
 כשבאים לבדוק בכל מושב, הייתי בודק למשל אם הקרקע כולח מעובדת על ידי חברי המושב.
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ה והסכם נ מ ג א שי  בואו נ

 ואם מספר הנחלות מתאים למספר החברים, זה בסדר. מה כל המתקפה כרגע, כולל ועדות
 קבלה והדברים האלה; ואני לא מדבר על ערביי ישראל, אני מדבר על יישוב דתי. אפשר להכריח
 אותו להכניס משפחות חילוניות שלא ישתלבו באורח חחיים הדתי? זה נראה לכם נורמלי? אז
 משרד המשפטים, היועץ המשפטי לממשלה, מובילים היום שורה שלמה של שינויים שיהפכו
 את ההתיישבות העובדת על פיה. יפה מאוד. יש כמה פצועים בפעולת ההשתלטות על המשט

 הטורקי, ישר העיתונים יודעים לכתוב כמה מהם
ה אני א.מר לממשלת ישראל: תפסיק. כ ה כ ה ^ ז א , מ ש ך ץ ק ן  ז

 . . . לפחד מבג ץ. אם יש לכם אומץ להחליט,
״ . ש ״-״- />״ ,.- ״•^ ״״• ״•״י»״י ו ר ה ג ל ז ע ש ר ו א ד ל ה ו ת ז ט א ו ר פ א ל א ב י ל נ  א

 בג ץ יכבד את זה. בג ץ בסן הכול מפרש
ת את החוקים א. מתערב כאשר הוא תושב ו ד ו ס י ס ^ ה ב א ה מ ש פ י ר ש מ ו י א נ ק א ד י ח  א

- ועל שכלל• הצדק הטבעי הופרו. אם עושים א ל ו זכויות מ ו י ו ו ם ועל ש י מ  גדלתי על אחוות ע
 זה אני עומד. אבל אחרי שאמרתי את זה, אגיד ביושר כפיים, אין שום בעיה לעמוד בפני

 שמי שמופלה במשך 20 השנה האחרונות בצורה כל מערכת משפטית
 ברורה וברוטאלית, מהמהפך הכלכלי של 1985, —

 זו ההתיישבות העובדת. פעם אחרי פעם אנחנו
 מוצאים את עצמנו אל מול פקידי המינהל שזו לא סמכותם, אל מול הממשלה. כל המערכת
 הפוליטית, מכיוון שהנושא הזה מורכב ומסובך ולא פופולרי, פוחדת להכניס את ידיה ולגעת
 בו. ואז זה נזרק לפקידות או לבתי המשפט. למה בית המשפט לא מכריע; כי הוא לא רוצה.
 דרך אגב, בפעם היחידה שהוא הכריע הוא גם הכריע לא נכון כי הוא למד את הנושא. הוא
 לקח את דו״ח מילגרום שחיה דו״ח שקרי, שהיה מבוסס על נתונים לא נכונים, ועל בסיסו
 הוא כתב את פסק הדין. האינטליגנטים שם מבינים שהם עשו טעות, ולכן העסק תקוע. זה
 היה ברור לי, הייתי אז בתפקיד של מזכיר התנועה הקיבוצית. אמרתי שמי שיגיע לבית משפט
 יתקע את זה ל־20 שנה. לכן בואו איתנו להסכם, בואו איתנו לאמנה. מי שם את ירון ביבי
 או כל מי שיהיה, להגיד: "בשיטת ההיוון בהתיישבות העובדת יש לי פה בוננזה אדירה"; יש
 בוננזה, היא נולדה במאה שנה של התיישבות. כסף גדול לא יהיה שם. ודאי שצריך לשלם, אבל
 במסגרת אמנה והסכם - ואני בכוונה לא נכנס למספרים - ניתן להסדיר את זה אם רוצים.
 לא להגיד: תבוא ותשלם 20%, אני צריך קרקע לבנייה בגוש דן. בגוש דן תבנה 30 ר40 ר60
 קומות, תבנה לגובה. הארץ חזאת חייבת להיות מעובדת וירוקה, בדיוק כמו שאומרת הקק״ל,

 כמו שאומרים החקלאים.
 יש כמה אמיתות יסוד שרצות לאורך כל השנים, זה המכנה חמשותף שעליו אנחנו נמצאים
 פה כבר ארבעה וחמישה דורות, ואותו צריך להמשיך לקיים. במסגרת הזאת אי־אפשר להגיע
 להסכמים; תאמינו לי, אני כבר הרבה שנים בתוך ה״ביזנס" הזה. אני משוכנע שאם הדרג
 הפוליטי היה מחליט ברצינות שהוא מקבל את זה, הדרג המשפטי היה מאשר את זה, ואנחנו

 היינו יוצאים למרחב. זה קשה, אפשרי, וזה לא צריך לקחת כל כך הרבה זמן. כולם אוהבים »
 לצטט את הרצל, אז אני מסיים בו: זה מאוד פשוט - אם תרצו, אם נרצה, אין זו אגדה.

53 




